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Już po raz czwarty  nasza gmina znalazła się 
w gronie krajowych laureatów. W  roku 2006 roku -  
wyróżnienie, a w 2007 i 2008 roku były to brązowe 
statuetki. Tym razem Janusz Bojkowski, wójt 
naszej gminy otrzymał, przyznaną naszemu 
samorządowi,  srebrną statuetkę za zajęcie II  
miejsca w kraju w kategorii gmin wiejskich 
w  k o n k u r s i e  „ S a m o r z ą d  P r z y j a z n y  
Przedsiębiorczości”. Naszą gminę oceniono za 
zaangażowanie w działania zachęcające 
przedsiębiorców do inwestowania, 
przedsięwzięcia w zakresie 
i n f r a s t r u k t u r y  i  o c h r o n y  
środowiska, sytuację finansową, 
w tym za wysokość uzyskanych 

środków pozabudżetowych oraz 
poziom bezrobocia. Oceniono 
również stan przystosowania 
g m i n y  d o  w a r u n k ó w  
o b o w i ą z u j ą c y c h  w  U n i i  
Europejskiej. W ramach konkursu 
prezentacja naszej gminy została  
zamieszczone w Księdze  Ofert 
Inwestycyjnych, co już jest 
znakomitą promocją.

Sza

18 listopada br., mimo wietrznej sportowych zainteresowań dzieci 
pogody, dokonano uroczystego i młodzieży. Oddano również do użytku 
przekazania do użytku trzech dużych, 600 met rowy odc inek   u l i cy  
tegorocznych zadań inwestycyjnych.  Uzdrowiskowej, który połączył tę ulicę 
Staniewice i Pieszcz wzbogaciły się z drogą asfaltową  biegnącą wśród pól 
o dwa wspaniałe obiekty sportowe , do Nacmierza. 
k tó re  s łużyć  będą rozwojowi  Więcej na stronie 8-9

Nowe inwestycje oddane

Samorząd 

Przyjazny Przedsiębiorczości

Nasza gmina zajęła III miejsce,  Sportu dla Wszystkich. Od 26 maja do 
w II grupie,  pośród 160 gmin (od 5 do 1 czerwca br. w turnieju udział wzięło 
7,5 tys.  mieszkańców) i otrzymała  4 714 miast i gmin, a w imprezach 
tys. zł nagrody na zakup sprzętu rekreacyjno sportowych uczestniczyło 
sportowego w XV Sportowym Turnieju prawie 5 mln osób. 
Miast i Gmin 2009,  którego Sza
organizatorem jest Krajowa Rada Więcej na stronie 14

III miejsce w kraju 

Z 81 wniosków złożonych  w naszym województwie, 39 wpisano na listę do przyznania dofinansowania na 2010 rok, 
w tym na przebudowę ulic  Nadmorskiej  i Jantarowej oraz budowę ulic Szkolnej, Krokusowej i Bzowej w Jarosławcu. Nasz 
projekt został sklasyfikowany na 9 miejscu (74 punkty) wśród dróg gminnych. Oznacza to, że w ramach Programu 
Przebudowy Dróg Lokalnych na 2010 rok będzie realizowana inwestycja drogowa  o wartości ponad 4,8 mln zł, z czego  
50% pochodzić będzie z dotacji  (1619 metrów bieżących nowych nawierzchni dróg w 2010 roku).

Sza 

Będą kolejne 
„schetynówki” w Jarosławcu

Już po raz dziewiąty za sprawą które kierowało się następującymi 
portalu  kryteriami: poziom organizacji, ilość 
przyznawane są certyfikaty „Złoty i  j a k o ś ć  o c e n  w  r a n k i n g u  
B i e g ”  o r a z  o k o l i c z n o ś c i o w e  organizowanym przez portal, rozmiar 
wyróżnienia i „Fil ipidesy”. XIX i m p r e z y  i  j e j  m e d i a l n o ś ć .  
Międzynarodowy Bieg Po Plaży Tego roczny  f i na ł  g łosowan ia  
organizowany w Jarosławcu po raz spoczywał w rękach osób oddających 
kolejny uzyskał zaszczytne miano głosy od 1 do 8 listopada br. Ponad 860 
„ Z ł o t e g o  B i e g u ”  osób oddało łącznie 15 
i uplasował się na 10 tysięcy głosów na 17 
m i e j s c u  w ś r ó d  walczących o certyfikat 
na j l epszych  imp rez  b i e g ó w .  W y n i k i  
biegowych w Polsce. g łosowan ia  zos ta ły  
Certyfikat „Złoty Bieg” opublikowane 9 listopada 
o z n a c z a  p r z e d e  2009 r.  
wszystkim uznanie wielu W a r t o  
osób, które sportem p r z y p o m n i e ć ,  ż e  
zajmują się na co dzień, j a r o s ł a w i e c k i  b i e g  
w tym przede wszystkim samych otrzymał certyfikat w latach 2002 
zawodników. Nagroda ta oznacza i 2004, oraz 2006-2008. W 2005 roku 
w środowisku sportowców prestiż imp reza  nag rodzona  zos ta ł a  
i  dajeę gwarancję  znakomicie w kategorii Specjalne Wyróżnienie. 
zorganizowanej imprezy. Tegoroczne certyf ikaty zostały 

Międzynarodowy Bieg Po Plaży wręczone podczas Konferencji  
u z y s k a ł  n o m i n a c j ę  d z i ę k i  Polskiego Stowarzyszenia Biegów 
przychylności kolegium redakcyjnego zorganizowanej w Jarosławcu  (Hotel 
serwisu www.maratonypolskie.pl, Król Plaza) w dniach 20-22.11.2009.

www.maratonypolskie.pl

Bieg Po Plaży 

ponownie ZŁOTY

W Sianowie rozegrano drugi w tym sezonie singlistów, a w parze z Edwinem Udyczem (ZTTS 
Wojewódzki Turniej Klasyfikacyjny w tenisie stołowym Złocieniec) również zdobył złoty medal. Oprócz medali 
młodzików (rocznik 1997 i młodsi),  w grach pojedynczych Kuba zdobył awans na II Ogólnopolski Turniej 
i w deblach. Wspaniale spisał się Jakub Leśniewski  UKS Klasyfikacyjny, który odbędzie się w Radzyniu Podlaskim. 
„Czarni” Pieszcz , który był najlepszy w zmaganiach Sza

Podwójne złoto Kuby

Janusz Bojkowski podczas odbioru statuetki 
z Joanną Koroniewską prowadzącą imprezę

http://www.maratonypolskie.pl
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Co uradza gminna władza

Na sesji odbytej 3 listopada 2009 służebności przejazdu i przechodu  prawidłowego funkcjonowania Przebudowy Dróg Lokalnych” – z sekretarzem gminy następuje na 
r o k u  r a d n i  p o d j ę l i  u c h w a ł y  na  n ie ruchomośc i  będące j  projektowanego w planie parku „ c e l e m  z a w a r c i a  u m ó w  podstawie umowy o pracę, a nie jak 
w następujących sprawach: własnością gminy ( w obrębie elektrowni wiatrowych, z dróg p a r t n e r s k i c h ,  b ę d ą c y c h  do tychczas ,  na  pods taw ie  

ewidencyjnym Bylica), tymczasowych na drogi trwałe”, z a ł ą c z n i k a m i  d o  w n i o s k u  powołania),
>> poboru  podatku rolnego, leśnego, >> uchwalenia zmiany miejscowego  >> wyrażenia zgody na zawiązanie o dofinansowanie na realizację w/w >> zmiany uchwały własnej nr 

od nieruchomości ,  opłat  w drodze p l a n u  z a g o s p o d a r o w a n i a  zadania”, XVII/184/2008 w sprawie nadania 
inkasa oraz określenia  inkasentów p r z e s t r z e n n e g o  m .  Ł ą c k o  > >   z a w a r c i a  p o r o z u m i e n i a  s t a t u t u  U r z ę d o w i   G m i n y  
i wynagrodzenia za inkaso, (przedmiotem jest „przeznaczenie z  W o j e w ó d z t w e m  Postomino (poprzez wykreślenie 

>> stawek podatku od nieruchomości w  terenów pod funkcję placu zabaw, Z a c h o d n i o p o m o r s k i m  słowa „sekretarz”,
2010 r. oraz zasad jego poboru, zabudowę turystyczną i usługi z  w  p r z e d m i o c i e  r e a l i z a c j i  >> zmian w budżecie gminy na 2009 

>>  określenia stawek podatku od d o p u s z c z e n i e m  f u n k c j i  p rzeds ięwz ięc ia  –  budowy rok. Dokonano zwiększenia 
środków transportowych w 2010 r. , mieszkaniowej, komunikację Zachodn iopomorsk ie j  S iec i  dochodów i wydatków oraz ich 
zwolnień i zasad poboru, i  n iezbędną  in f ras t ruk tu rę  Teleinformatycznej dostępu do przeniesień. Po dokonanych 

>> ustalenia stawek opłaty targowej techniczną” ), aplikacji i e-usług, zmianach  budżet zamyka się 
oraz zasad jej poboru, >> przystąpienia do sporządzenia >> uchylenia uchwały własnej   kwotą 28.855.851,88 zł po stronie 

>> określenia opłaty miejscowej oraz zmiany miejscowych planów w sprawie przystąpienia gminy do dochodów, kwotą 32.208.661,88 zł 
zasad jej poboru, z a g o s p o d a r o w a n i a  stowarzyszenia „Słowińska Grupa po stronie wydatków , a deficyt 

>>  p rzyznan ia  p ie rwszeńs twa  przestrzennego – elektrownie Rybacka” jako członek założyciel  w kwocie 3.352.810,00 zł pokryty 
w nabyciu nieruchomości lokalowej wiatrowe, zespół elektrowni (zrezygnowano z roli samorządów z o s t a n i e  p o ż y c z k a m i   
oraz wyrażenia zgody na jej zbycie wiatrowych Marszewo – obszar nr 7 jako członków  założycieli grupy, co z Wojewódzkiego Funduszu 
(przyznano najemcom prawo Postomino, w obrębie Marszewo – pozwoli na znacznie szybsze Ochrony Środowiska i Gospodarki 
p i e r w s z e ń s t w a  w  n a b y c i u  obszar nr 6 Marszewo-Wschód, zakończenie procesu rejestracji W o d n e j  o r a z  k r e d y t a m i  
zajmowanego lokalu mieszkalnego  w obrębie Marszewo – obszar nr 5 sądowej), inwestycyjnymi. Limit wydatków 
w m. Korlino), Marszewo-Północ, w obrębie > >  p r z y s t ą p i e n i a   g m i n y  d o  inwestycyjnych  realizowanych  

>> wyrażenia zgody na ustanowienie Marszewo – obszar nr 3 Marszewo- stowarzyszenia „Słowińska Grupa w latach 2009-2012 zawiera 44 
s ł u ż e b n o ś c i  p r z e s y ł u  n a  Południe, w obrębie Marszewo i Rybacka”, zadania.partnerstwa z gminą Sławno, 
nieruchomościach będących Królewo – obszar nr 2 Marszewo -  >> zmiany uchwały własnej w sprawie powiatem Sławieńskim oraz innymi 
własnością gminy ( w obrębie Zachód, w obrębie Górsko – obszar Statutu Gminy (zgodnie z nowym podmiotami przy realizacji projektu 
g e o d e z y j n y m  P o s t o m i n o ,  nr 1 Górsko, w obrębie Złakowo – b r z m i e n i e m  u s t a w y  „Przebudowa ulicy Nadmorskiej 
Chudaczewo i Rusinowo ), obszar  n r  4  Z łakowo –  „  o pracownikach samorządowych i Jantarowej oraz budowa ulic:  

>> nadania nazwy ulicy w miejscowości przedmiotem zmiany planu jest o r a z  z m i e n i o n e j  u s t a w y  Szkolnej, Krokusowej i Bzowej w  
Rusinowo – Perełkowa, z m i a n a  k a t e g o r i i  d r ó g  o  s a m o r z ą d z i e  g m i n n y m ,  SzaJ a r o s ł a w c u  w  r a m a c h  

>> wyrażenia zgody na ustanowienie dojazdowych, niezbędnych do nawiązanie stosunku pracy „ N a r o d o w e g o  P r o g r a m u  

Rada wysłuchała i przyjęła do 
wiadomości informację wójta gminy 
z realizacji uchwał od 21 sierpnia do 25 
września 2009 roku. 

Remonty dróg gminy (Łężek, Dzierżęcin, Masłowice, 
W 2009 r.,  z przeznaczeniem do Wałowanie bruków Chudaczewo, Złakowo) przy użyciu 

remontu dróg gminnych, zakupiono W ramach remontów dróg kruszywa i walca. 
791 ton kruszywa naturalnego wykonano prace polegające na Wartość robót wyniosła 102.182 
łamanego, 957 ton gruzu ceglano- renowacji nawierzchni brukowych dróg zł.
betonowego oraz nieodpłatnie wiejskich w 5 miejscowościach naszej 
otrzymano z Zakładu Budowlanego Montaż dodatkowych punktów 

3w Kłośniku 170 m  gruzu ceglanego. świetlnych
Wykonano również profilowanie Zamontowano 8 dodatkowych 

dróg równiarką samojezdną w ilości p u n k t ó w  ś w i e t l n y c h  w  6  
252 godzin. miejscowościach. 

Wartość wykonanych prac K o s z t  m o n t a ż u  p u n k t ó w  
i materiałów wyniosła 226.115 zł świetlnych 22.705 zł.

Przebudowa dróg Renowacja rowów przy drogach 
Przebudowano 920 mb dróg w m. gminnych

Rusinowo i Jarosławiec, w tym celu W ramach prac renowacyjnych 
zakupiono 3100 szt. płyt drogowych od two rzono  1045  mb  rowów 
typu Jomb o wartości 136.152 zł. przydrożnych. 

Wartość prac związanych Wartość robót 54.400 zł.
z przebudową wyniosła 137.610 zł. Andrzej Sałata

Przebudowy, remonty, naprawy - 2009
Minister Finansów przekazał że zaspokojenie  zgłoszonych z tego 

niezbyt budującą informację o braku tytułu potrzeb będzie mogło nastąpić 
pieniędzy budżetowych w br. „… na dopiero w przyszłym roku w ramach 
pełne zaspokojenie potrzeb na budżetu na 2010 rok.”
r e a l i z a c j ę  z w r o t u  p o d a t k u  Oznacza to, że nie ma żadnych 
akcyzowego zawartego w cenie oleju szans, aby te pieniądze trafiły do 
napędowego wykorzystywanego do rolnika w 2009 roku, a stwierdzenie, iż 
produkcji rolnej w drugim okresie zaspokojenie tych potrzeb będzie 
płatniczym 2009 roku”. mogło nastąpić w 2010 roku wcale nie 

Przewidziane na ten cel, oznacza, że tak będzie, bo urzędnik 
w ustawie budżetowej na 2009 rok, państwowy nie podaje, czy takie 
środki (500 mln zł.) zostały już p ien iądze są  zabezp ieczone 
w całości rozdysponowane. I w w projekcie budżetu na 2010 rok .
związku z tym „… istnieje możliwość, Sza

Przedświąteczny smutek

Droga w Rusinowie
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W roku 2005 nasza gmina l ub  wys łać  e -ma i l a .  Jes t  t o  
podpisała z gminami Darłowo, nowoczesny komputer z łączem 
Malechowo, Sławno i miastem Sławno internetowym, który dostępny jest dla 
porozumienie, w ramach którego każdego.
par tnerzy zobowiązal i  s ię  do Projekt  umożl iwi ł  również 
stworzenia projektu w celu wspólnego dostosowanie i unowocześnienie 
ubiegania o przyznanie środków infrastruktury sieciowej i komputerowej 
w ramach Zintegrowanego Programu m i e d z y  i n n y m i  z w i ę k s z a j ą c  
Operacyjnego Rozwoju Regionalnego. bezpieczeństwo danych znajdujących 

G ł ó w n y m  z a ł o ż e n i e m  się w posiadaniu Urzędu Gminy. 
przedsięwzięcia było pozyskanie Zakupiono nowy serwer i wymieniono 
ś r o d k ó w  n a  p r z y g o t o w a n i e  większość stanowisk komputerowych. 
organizacyjno-techniczne regionu do Dzięki realizacji projektu wdrożono 
r e a l i z a c j i  p r o c e s u  b u d o w y  w Urzędzie również zintegrowany 
społeczeństwa informacyjnego oraz system zarządzania, umożliwiono 
wyrównanie dysproporcji w zakresie klientom załatwianie spraw drogą 
dostępu i wykorzystania Internetu. elektroniczną z wykorzystaniem 

Dzięki realizacji projektu pn.: podpisu elektronicznego. Powstał też 
„Regionalna Platforma Cyfrowa wspólny dla pięciu uczestników 
Dorzecza Wieprzy i Grabowej” projektu portal internetowy pod nazwą 
powstało w naszej gminie miejsce, Wrota Regionalne ( ) 
w którym każdy może skorzystać oraz nowe strony internetowe każdej 
z bezpłatnego dostępu do Internetu, z uczestniczących w projekcie gmin.
sprawdzić swoją pocztę elektroniczną 

www.wrotarpc.pl

Platforma Cyfrowa

Dlaczego będziemy płacić więcej za śmieci?

SEGREGUJĄC  ODPADY:
- DZIAŁAMY  NA  RZECZ  ŚRODOWISKA  NATURALNEGO
- ZMNIEJSZAMY  ICH ILOŚĆ TRAFIAJĄCYCH  NA  WYSYPISKO 
- DBAMY  O  ZDROWIE  NASZE  I  NASZYCH  NAJBLIŻSZYCH 

e-kiosk w UG Postomino

Od nowego roku czeka nas coraz mniej  odpadów, na które są 
podwyżka cen za odbiór odpadów. przeznaczone, a coraz więcej tych, 
Podwyższenie cen ma związek k t ó r e  p o w i n n y  z n a l e ź ć  s i ę  
z bardzo dużym wzrostem kosztów w pojemnikach zlokalizowanych na 
ponoszonych przez AMGiSP na odbiór posesjach. Na zdjęciach poniżej 
odpadów segregowanych. Nie, możemy zobaczyć, że w pojemnikach 
dlatego że segregujemy coraz więcej na szkło i plastik oraz bezpośrednio 
wręcz przeciwnie w pojemnikach jest przy nich znajduje się wszystko. 

Przypomnijmy do pojemnika na 
szkło wrzucamy: szkło opakowaniowe 
(bu te l k i ,  s ł o i k i  bez  nak rę tek  
i zawartości),  

- ceramikę (porcelana, naczynia 
typu arco, talerze, doniczki),

- lustra,
- szklane opakowania 

farmaceutyczne i chemiczne,
- szkło budowlane,
- szyby samochodowe;

Do pojemnika na plastik 
wrzucamy: butelki PET (zgniecione), 

-  t w o r z y w a  s z t u c z n e  
pochodzenia medycznego, folię,

- opakowania i butelki po olejach 
i smarach, puszki i pojemniki po 
farbach i lakierach,

- opakowania po środkach 
ochrony roślin;

D laczego  wszyscy  mamy 
ponosić niepotrzebne koszty czyjegoś 
l e k k o m y ś l n e g o  s t o s u n k u  d o  
powszechnych zasad utrzymania 
porządku i czystości? No, dlaczego? 
Dlaczego, prawie na naszych oczach 
„niewidzialna ręka” wandala w ludzkiej 
skó rze  dokonu je  zn i szczen ia  
pojemników przeznaczonych do 
s e g r e g a c j i  ( p r z e w r a c a n i e ,  
podpalanie). Przecież wszyscy 
ponosimy te koszty! Jeżeli dalej 
będziemy się biernie przyglądać takim 
praktykom to czekają nas kolejne 
podwyżki. Być może trzeba będzie 
poważnie zastanowić się nad sensem 
utrzymania ogólno dostępnych koszy 
do segregacji. 

Bogdan Szlawski
p.o. dyrektora AMGiSP

zabrania się wrzucać:

zabrania się wrzucać:

Regionalna Platforma Cyfrowa Dorzecza Wieprzy i Grabowej

Śmieci to odwieczny problem każdego 
z nas. Pojawienie się pojemników na plastiki 
i szkło przyczyniło się do ochrony środowiska. 
Coraz więcej osób segreguje śmieci. Moim 
zdaniem instytucja AMGiSP powinna postawić 
dodatkowe pojemniki. Przecież my chcemy 
zadbać o środowisko i dlatego segregujemy 
śmieci. Wyrzucamy plastiki do plastików 
(zgodnie z tym co jest napisane na pojemniku), 
tak więc plastikiem jest również pęknięte 
wiaderko, znaleziony na ulicy kołpak czy 
butelka. Szklane elementy też mają swoje 
miejsce (butelki, słoiki itd.). Tylko dlaczego 
pojemnik na plastiki ma taki mały otwór? 
Przecież przez ten otwór nie wrzucę większych 
elementów takich jak to nieszczęsne, pęknięte 
wiaderko. To dlatego jestem zmuszony 
postawić z boku. Przez to wokół tych 
pojemników robi się bałagan.

Czy nie warto byłoby postawić kolejnych 
pojemników z normalnymi otworami? Np. na 
papier, który można przetworzyć ponownie (ale 
nie z 10cm otworem, bo kartonu już tam nie da 
się wrzucić). Ile jest jeszcze śmieci, które można 
przetworzyć ponownie? Zastanówmy się… 
A z plotek słyszałem, że nasza Agencja Mienia 
Gminnego i Spraw Publicznych chce 
zlikwidować te pojemniki. To nic innego jak tylko 
powiedzenie stop segregacji i to przez taką 
instytucję!? Moje gratulację!

Mieszkaniec gminy Postomino

Śmieci, śmieci 

i ochrona środowiska

http://www.wrotarpc.pl
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 W lipcowym  numerze  naszej Miło poinformować, że praca 
g a z e t y  i n f o r m o w a l i ś m y  L a u r y  K o w a l s k i e j  ( ś w i e t l i c a  
o rozstrzygnięciu konkursu na środowiskowa w Korlinie) została 
s z c z e b l u  g m i n n y m ,  k t ó r e g o   wyróżniona na tym poziomie. 
organizatorem był m.in. Zarząd  Druh Piotr Grzejszczak  został 
Główny Związku OSP RP, a celem było upoważniony do wręczenia nagród, co 
zainteresowanie dzieci i młodzieży wykorzystał jako okazję do odbycia 
ochroną przeciwpożarową, tradycją bardzo pouczających spotkań m.in. 
i życiem środowisk strażackich. Na w szkole w Staniewicach i Korlinie. 
konkurs wpłynęło ponad 50 prac. Prezentujemy laureatów konkursu  ze 
Prezentowaliśmy imiennie laureatów Szkoły Podstawowej w Staniewicach.
i niektóre prace, które w komplecie Sza
zostały przesłane na konkurs 
wojewódzki. 

Konkurs plastyczny 

„Zapobiegajmy pożarom”

Apolonia i Józef  RAKOWIE  ze 
Staniewic zostali uhonorowani 
medalami za długoletnie pożycie 
małżeńskie. Józef przyjechał tutaj, 
wraz z rodzicami, już we wrześniu 
1945 roku spod Jasła. Po ukończeniu 
szkoły budowlanej i  praktyce 
w budowlance kolejowej marzył 
o pracy w wyuczonym zawodzie. Stało 
się jednak inaczej, z woli swoich 
r o d z i c ó w  p r z e j ą ł  p o  n i c h  
gospodarstwo rolne. 

Apolonia przyjechała tutaj 
znacznie później, bo w 1959 roku, 
w odwiedziny do swojej cioci. Też 
przyjechała z miejscowości spod 
Jasła. Dopiero tutaj poznali się. Znać 
los tak chciał.

W kościele w Pałowie ślubowali 
sobie  dozgonną miłość i  wierność (harmonia, bęben i skrzypce), pożycie małżeńskie. W ich życiu, jak 
małżeńską.  Do ś lubu jechal i   a tańczono tylko parami walczyki, powiadają bywało różnie; raz lepiej, 
samochodem „Dekawką”, a goście tanga, oberki, poleczki. Wychowali raz gorzej. Trzeba umieć się 
weselni ciężarowym. Weselisko miało  czwórkę dzieci, którzy obdarzyli  ich p o r o z u m i e ć ,  a  z g o d a  j e s t  
miejsce w domu pana młodego i trwało ó s e m k ą  w n u c z ą t .  N i e  m a j ą  najważniejsza.
dwa dni. Przygrywała orkiestra jednoznacznej recepty na długoletnie Sza

50 lat razem

Daniel Pakos, od 41 lat 
mieszkaniec Wilkowic, czyli od 
urodzenia, od 10 lat pełni zaszczytną 
funkcję sołtysa wsi,  a od ponad 20 lat 
kieruje poczynaniami druhów-
strażaków, naczelnikując miejscowej 
jednostce. Jest ósmym naczelnikiem 
OSP w powojennych dziejach tej 
miejscowości. W obecnej kadencji 
pełni mandat radnego gminnego 
samorządu.  - Nie da się rozdzielić 
tych funkcji – powiada -Nie można raz 
być  so ł t ysem,  i nnym razem 
naczelnikiem, a jeszcze innym być 
radnym. Skoro miejscowi powierzyli 
mi te obowiązki to muszę się z nich 
solidnie rozliczyć. Przecież nikt nie 

socjalno-sanitarnym. To właśnie tam można tak od razu. Jako radny wiem, zmuszał mnie do ich sprawowania. 
prowadzone były do niedawna zajęcia że inne sołectwa też zgłaszają swoje Nie da się też podzielić ludzi  na 
w  r a m a c h  t z w .  ś w i e t l i c y  potrzeby. Ważne jest, że we mundurowych i nie mundurowych. 
środowiskowej, a od października wszystkim trzeba mieć umiar, trzeba Wszystkie zadania wykonujemy 
tego roku funkcjonuje przedszkole, znać swoje siły i zamiary. Bardzo niemal razem. Jeżeli coś robimy to 
z którego korzysta 13 naszych chwalę sobie współpracę z Radą każdy bierze na siebie określone 
milusińskich, ku radości i zadowoleniu Sołecką (Halina Wiśniewska, Andrzej zadanie i nie pyta czy to mu się opłaci. 
rodziców i ich pociech. Przy świetlicy Sałata i Piotr Radziński) to właśnie Wszystko idzie ze wspólnej kasy i dla 
funkcjonuje plac gier i zabaw dla z tej współpracy wychodzą różne wspólnego dobra. Nasza wieś była 
dzieci. Przy budowie tego obiektu  pomysły i sposoby ich realizacji. s iedmiokrotn ie  organizatorem 
wykarczowaliśmy olbrzymie drzewa. Pod koniec naszej rozmowy uroczystości dożynkowych, i  wtedy 
Mamy boisko sportowe do piłki nożnej, Daniel Pakos zapytany o bardzo właśnie dało się zauważyć kogo na co 
niedługo skończymy ogrodzenie skromny wynik w tegorocznym stać. Był to znakomity sprawdzian 
basenu przeciwpożarowego. współzawodnic twie  spor towo-naszych umiejętności i możliwości.  

Co jeszcze  przydałoby się rekreacyjnym sołectw zapowiedział, Wszystko jest konsultowane na 
zrobić?  Droga powiatowa do że w przyszłorocznym Wilkowice zebraniach ogólnych, każdy robi to co 
Staniewic, jej nawierzchnia i pobocza zawalczą o miejsce  w pierwszej  do niego należy, a po imprezach 
znajduje się w bardzo słabym stanie, trójce tej  szlachetnej rywalizacji.siadamy do stołu i dokonujemy 
mimo że to mniejsze pobocze zostało W Wilkowicach zamieszkuje 189 podsumowania,  i rozmawiamy 
ostatnio trochę uporządkowane, ale to osób, gospodarstwo rolne prowadzi 8 o usunięciu pewnych drobnych 
szersze to trudno skomentować. gospodarzy, a niektórzy z nich nieprawidłowości, jeżeli zostały one 
Przydałyby się dwa nowe boksy dla rozważają odejście od pracy na roli zauważone. 
potrzeb OSP przy świetlicy i wtedy z uwagi na coraz  mniejszą Co   jest godne odnotowania 
mamy typową remizo-świetlicę. Mamy opłacalność produkcji rolnej.w tym czasie? Ważne jest to, że 
na to pomysł, co wymaga jednak Wilkowice to wieś założona stanowimy grupę rozumiejących się 
konsultacji z włodarzem gminy, który w 1749 roku przez Fryderyka ludzi, że potrafimy się zorganizować i  
jawi nam się jako dobry gospodarz  Wielkiego. Nazwa  pochodzi od wspólnie robić coś dobrego. Mamy  
i chyba przychyli się do jego realizacji. imienia najstarszej siostry króla nową remizę strażacką, która jakoś 
W pomieszczeniach nad świetlicą Wilhelminy von Hohenzollern – dziwnie nam się ostatnio ''skurczyla”; 
m o ż n a  z o r g a n i z o w a ć  s a l ę  Bayreuth.  zamiast Żuka mamy bojowego 
komputerową z  prawdz iwego   Notował Sławoj Zawada      Steyer'a, przybyło trochę sprzętu 
zdarzenia. Jest jeszcze trochę innych strażackiego. Mamy zmodernizowaną 
potrzeb,  ale przecież nie wszystko świetlicę z pełnym zapleczem 

Od kilku już lat w Szkole Oliwia Orzechowska – 153, Andrzej 
P o d s t a w o w e j  w  P o s t o m i n i e  Stanulewicz – 149, Damian Potocki – 
prowadzona jest zbiórka zużytych 129, Karol Twarowski – 105. 
baterii pod patronatem firmy REBA. Trzydzieścioro uczniów zostało 

W zbiórkę włączyły się niemal nagrodzonych piórnikami, książkami, 
wszystk ie k lasy.  Do te j  pory grami komputerowymi, plecakami 
przesłaliśmy do utylizacji kilkanaście i globusami. Te drobne prezenty są 
kartonów z bateriami. Dzieci zbierają zachętą do dalszej aktywności 
je wśród członków rodzin i wśród i przyczyniają się z pewnością do 
znajomych i bardzo chętnie przynoszą p o d n o s z e n i a  ś w i a d o m o ś c i  
do szkoły. Nauczyciele zapisują ilość ekologicznej uczniów i czystości 
przyniesionych baterii, gdyż dla naszego środowiska.
najaktywniejszych zbieraczy REBA Krystyna Gąsiorowska
funduje drobne nagrody i upominki. koordynator akcji
Rekordziści to Róża Bartos (ponad 
420 sztuk), Patrycja Milewska – 161, 

Program szkolny zbiórki zużytych baterii

Jubileusze Daniela Pakosa
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Tegoroczne hubertowiny odbyły wykładamy tej karmy rocznie od 20 do koła był ś.p. Kol. Bolesław Wójcik, 
się tradycyjnie już bez polowania 50 ton w 50 paśnikach naszego ó w c z e s n y  w ó j t  g m i n y.  K o ł o  
(niech zwierzyna też ma święto) na rejonu. Najczęściej strzelamy do użytkowało dwa obwody łowieckie nr 
urokliwej polance przy „betonówce” dzików, saren i lisów. Wprowadzamy 16 w Łącku i nr 17 w Pieńkowie. Po 
koło Chudaczewka. Myśliwi do bażanty i dzikie króliki. Prowadzimy uruchomieniu poligonu w Wicku 
wspólnej, jubileuszowej biesiady aktualnie 7 hektarów poletek obwód nr 16 został przekazany 
zaprosili rowerzystów z klubu zaporowych i  pasy zaporowe myśliwym „wojskowym", w efekcie 
„Marysieńka”, których ugoszczono (ziemniaki i kukurydza), a wszystko to czego siedziba Koła Łowieckiego 
znakomitą grochówką, bigosem m a  n a  c e l u  m i n i m a l i z a c j ę  „Cyranka" została przeniesiono 
myśliwskim i kiełbaską pieczoną nad ewentualnych szkód w rolniczych z Łącka do Pieńkowa.
ogniskiem. Do wspólnej biesiady uprawach. Zalecamy rolnikom różne K.Ł. „Cyranka" od 1954 roku 
zaproszono włodarzy powiatu i naszej sposoby skutecznego odstraszania gospodaruje na jednym obwodzie 
gminy, którzy w serdecznych słowach dzikiej zwierzyny, która ze szczególną o pow. 9840 ha stanowiącym część 
przekazali pozdrowienia i życzenia. lubością upatruje sobie corocznie o b s z a r u  g m i n y  P o s t o m i n o .  
Słowo o patronie św. Hubercie plantacje młodych ziemniaków. Członkowie koła są w większości 
wygłosił, donośnym tonem, Bartosz Dogadujemy się z miejscowymi mieszkańcami gminy i jednocześnie 
Liński, najmłodszy z myśliwych. rolnikami w sprawach ewentualnych rolnikami. Po śmierci Bolesława 
Janusz Bojkowski, wójt gminy odszkodowań, wszak myśl iwi  Wójcika, w 1983 roku prezesem  

został wybrany Stanisław Tokarski, 
t a k  j a k  i  p o p r z e d n i  p r e z e s  
mieszkaniec Pieńkowa. Po jego 
śmierci w 1990 roku na prezesa koła 
wybrano Zdzisława Sieradzkiego, 
który pełni tą funkcję do chwili 
obecnej.

Koło aktualnie liczy 41 członków 
i taki stan osobowy utrzymuje się od 
wielu lat. Gospodarka łowiecka w K. Ł. 
„ C y r a n k a "  o p a r t a  j e s t  n a  
pozyskiwaniu przede wszystkim 
saren i dzików, z czego koło ma 
znaczące wpływy do swojego 
b u d ż e t u .  Wo b e c  u m i e j ę t n e j  
gospodarki populacją zwierzyny, jej 
pozyskanie systematycznie rośnie, co 
zapewnia stabilne funkcjonowanie 
ko ła  o raz  ogran icza  szkody  uhonorowa ł  S te fana  Ordona  ponoszą za to odpowiedzialność. 
w uprawach miejscowych rolników. i Kazimierza Ordona odznakami za W ciągu mojej prezesury tylko raz 
Koło prowadzi introdukcję bażanta pomoc w budowie słupskiego zostaliśmy zawezwani przed sądowe 
i dzikiego królika, ale niestety efekty oddz ia łu  Po l sk iego  Zw iązku  oblicze, ale sprawa zakończyła się 
tych działań są niezadowalające, Łowieckiego. Wcześniej takie same polubownie. Od 60 lat stan osobowy 
głównie z powodu objęcia prawną odznaki otrzymali Witold Kozyra i Piotr naszego koła utrzymuje się prawie na 
ochroną drapieżników.Antoszko. tym samym poziomie. Dbamy 

Zdzisław Sieradzki- To spotkanie dla naszego koła, o stażystów, czyli swoich następców, 
Prezes Koła Łowieckiego liczącego 41 myśliwych i 7 stażystów, którzy przechodzą solidną, roczną 

CYRANKAjest okazją do dokonania pewnych szko łę  p rzyuczen ia .  Wie lk im 
podsumowań – powiedział Zdzisław nieporozumieniem jest istniejący 
Siaradzki, prezes koła – Koło podział terytorialny – na terenie 
w większości stanowią miejscowi naszej gminy dyspozycje dzierżawne 
rolnicy, którzy dbają o to, aby szkody wydaje starosta słupski. Nie jest on 
wyrządzone przez dziką zwierzynę z naszego województwa a rządzi 
były mało uciążliwe dla obydwu stron. naszymi ziemiami. Ta sprawa 
Łowiectwo to nie tylko kosztowne w y m a g a  n a t y c h m i a s t o w e g o ,  
hobby, ale nade wszystko to poważny zdroworozsądkowego uregulowania. 
dział gospodarki. To zabezpieczanie Najstarszym naszym myśliwym jest 
upraw rolniczych i selekcjonowanie 88 letni  Ignacy Kaczmarczyk 
zwierzyny na odpowiednim poziomie. z Pieńkowa, a najliczniejszymi 
Prowadzimy polowania dewizowe, r o d z i n a m i  s ą  O r d o n o w i e  
które przynoszą wymierne korzyści. i  S o s n ó w k o w i e ,  w y k a z u j ą c y  
Łowiectwo to szczególna dziedzina pokoleniowe zainteresowania tym 
życia społecznego, łączy w sobie szlachetnym hobby.
ochronę przyrody i wykonywanie Sza
polowania, mamy tu wartości Z kart historii
wychowawcze i  gospodarcze. Koło Łowieckie „Cyranka" 
Dokarmiamy zwierzynę w okresie powstało w 1948 roku w Łącku, gdzie 
zimowym (koniczyna, siano, buraki była wówczas siedziba gminy. 
cukrowe, ziemniaki). Bywa, że Założycielem i wieloletnim prezesem 

60 lat pieńkowskiej  „Cyranki”

„Uruchomienie świetlicy wiejskiej W ubiegłym roku w Wigilijny 
w Chudaczewie na bazie istniejącej Wieczór miejscowe domy odwiedzili 
ś w i e t l i c y  w  m i e j s c o w o ś c i  Wilijarze, na których liczymy również 
Chudaczewo” to projekt realizowany i w tym roku. 
przez Ochotniczą Straż Pożarną Tradycją staną się pewnie też 
w ramach Poakcesyjnego Programu spotkania organizowane na powitanie 

Wsparcia Obszarów Wiejskich. Z wiosny, Noc Świętojańska oraz 
końcem listopada kończą się również wrześniowe Święto Pieczonego 
zajęcia na świetlicy. Dzięki organizacji Ziemniaka. 
tych zajęć wiele się działo w ciągu Działalność świetlicy w tak dużej 
ostatniego roku. m i e j s c o w o ś c i  o k a z a ł a  s i ę  

Mieszkańcy sołectwa mieli przedsięwzięciem jak najbardziej 
możliwość udziału w spotkaniach, słusznym i udanym. 
u roczys tośc iach  i  wy jazdach  Cieszymy się, że mieliśmy 
organizowanych przez OSP. Atrakcji okazję wspólnie spędzać czas, że 
n a  ś w i e t l i c y  b y ł o  m n ó s t w o .  mieliśmy alternatywę, możliwość 
Zrealizowano ponad 700 godzin zajęć, określenia jak chcemy spędzać nasz 
kilkanaście wyjazdów, wiele spotkań wolny czas, że mogliśmy przekroczyć 
okolicznościowych oraz mnóstwo granice Chudaczewa i zobaczyć co się 
spotkań sportowych. W czasie trwania dzieje poza naszą miejscowością 
zajęć świetlicę odwiedziło ponad 4500 podczas wspólnych wyjazdów 
uczestników, co średnio miesięcznie i wycieczek. Projekt przyczynił się do 
daje ponad 370 osób- dzieci, młodzież poszerzenia naszych horyzontów, 
i dorosłych. a dla wielu mieszkańców był wspaniała 

Dzięki organizowanym zajęciom okazją do realizacji przedsięwzięć, na 
udało się wprowadzić nowe zwyczaje. które dotychczas nie mieli czasu 
Zorganizowano Pierwsze Spotkanie i środków. 
Opłatkowe, które zgromadziło ponad 
60 mieszkańców. Pomysł tak się Koordynator projektu 
spodobał, że mimo zakończenia Aleksandra Kurek 
działalności świetlicy mieszkańcy już 
rozmawiają o kolejnym spotkaniu 
opłatkowym. 

Czas świetlicy

Podczas uroczystej zbiórki

Odznaczenie otrzymuje Kazimierz Ordon
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Kolejne kartki  kalendarza Zespołu Szkół Społecznych w Korlinie

Dnia 14 października 2009 roku Po tym krótkim, aczkolwiek 
w naszej szkole odbyła się uroczysta niezapomnianym występie swój 
akademia  z okazji Dnia Edukacji program zaprezentowali uczniowie 
Narodowej. szkoły Podstawowej i Gimnazjum. Oni 

Już od wczesnych godzin również zaprezentowali swój program 
porannych młodzież z Gimnazjum „na wesoło z przymrużeniem oka”.
witała wszystkich pracowników szkoły W przedstawieniu pt. „Moda dla 
symbolicznym kwiatkiem, do którego nauczyc ie l i ”  pokaza l i  k reac je  
dołączone były życzenia od wszystkich o d z i e ż o w e  o d p o w i a d a j ą c e  
uczniów. poszczególnym fakultetom oraz swój 

W tym dniu Grono Pedagogiczne osobisty czar wcielając się z iście 
wybrało najlepszy wiersz „Dla a k t o r s k i m  z a a n g a ż o w a n i e m  
Nauczyciela” spośród wierszy, których w odgrywane role.
autorami byli uczniowie od klasy IV Pokaz mody zrobił ogromną 
Szkoły Podstawowej do II Gimnazjum. furorę, nauczyciele gotowi byli nabyć 

Następnie uczniowie zaprosili owe stroje natychmiast, tym bardziej, iż 
G r o n o  p e d a g o g i c z n e  w r a z  ceny nie naruszały ich osobistych 
z Pracownikami Szkoły na program portfeli i były „śmiesznie niskie” (koszt 
artystyczny, przygotowany wspólnie jednej kreacji oscylował w granicach 
z milusińskimi z naszego Przedszkola. 40-80 uśmiechów).

Maluszki zaśpiewały wdzięczną, Echo tego niezapomnianego 
urokliwą piosenkę, która rozbawiła i jakże wzruszającego pokazu odbijało 
wszystkich „do łez”, a następnie się w murach naszej szkoły jeszcze 
wręczyły kwiaty na ręce Pani Dyrektor. długo.

23 października 2009 r. dzięki Nasi uczniowie mieli okazję 
Pani Anetcie  nauczycielce języka wys łuchać  u tworów s ł ynnych  
polskiego, został zorganizowany k o m p o z y t o r ó w  m . i n .  B a c h a ,  
„Jes ienny Poranek Poetycko- Vivaldiego, Korepty i innych granych 
Muzyczny” z udziałem uczniów naszej na różnych instrumentach takich jak: 
szkoły oraz uczniów Szkoły Muzycznej akordeon, gitara, flet poprzeczny 
I stopnia w Sławnie. i skrzypce oraz zapoznać się z ich 

Uczniowie Szkoły Podstawowej budową. Największe wrażenie jednak 
i Gimnazjum, pod okiem nauczyciela zrobił na wszystkich zespół muzyki 
języka polskiego, przygotowali utwory dawnej. Dziewczęta grające na fletach 
poetyckie utrzymane w tonacji prostych: sopranowym, altowym, 
jesiennej  zadumy, melanchol i i  tenorowym i basowym, ubrane w stroje 
i spokoju. Nasi uczniowie ukazali w tym nawiązujące do epoki renesansu 
programie swój oratorski talent. wykonały cztery utwory z tego okresu 
Zaprezentowane utwory wykonane m.in. starofrancuską melodię „Je Ne 
zostały perfekcyjnie, zmuszając Lose Dire”- Pierra Centora.
niejako słuchaczy do refleksji nad Przeplatające się wzajemnie 
czasem przemijania. u t w o r y  p o e t y c k o - m u z y c z n e  

Uczniowie Szkoły Muzycznej pozostawiły na uczniowskiej oraz 
przygotowal i  wraz ze swoimi  pedagogicznej braci  ogromne, 
nauczycielami utwory muzyczne niezatarte wrażenie. Ten jesienny 
nawiązujące do tematu przewodniego poranek był dla nas niezapomnianą 
koncertu- mieniącej się paletą barw – lekcją, ponieważ obcowanie z klasyką 
jesieni. jest największą przyjemnością.

27 października w ramach zajęć I tak przez 43 lata już kilka 
w kl. O-III związanych z zawodami pani pokoleń konsumentów rosło jak na 
Barbara  Anse l  zorgan izowała  drożdżach jedząc „norbertowy chleb”.
wycieczkę do piekarni państwa Po tej opowieści mamy nadzieję, 
Boruckich w Łącku. Tam usłyszeliśmy że wśród dzieci odwiedzających 
z czym musi się uporać piekarz aby p i e k a r n i ę  n i e  z d a r z y  s i ę  
nam nie zabrakło ”Chleba naszego marnotrawstwo choćby okruszyny 
powszedniego…” powszedniego chleba - tak ciężko 

Zanim pachnący o złocistej, wypracowanego.
skórce chleb trafi rankiem na nasze Dzieci z wypiekami na twarzy, od 
stoły, ktoś musi go nocą mozolnie, wrażeń, a może od emanujących 
etapami, postępując wedle długoletniej c iepłem bochnów?,  oglądały 
tradycji sporządzić. Etapy te są prezentowany przez właściciela sprzęt 
czasochłonne. Najpierw sporządza się pomocny w pracy piekarza.
przedkwas- łącząc mąkę żytnią z wodą Na koniec wizyty dało się słyszeć 
i  zaczą tk iem s ta rego c ias ta ,  wśród dzieci i nauczycielek jedno 
dopilnować aby odstał 4-5 godz., głośne ,,ooo!!!” na widok niespodzianki 
mieszać w dzieży. Dodać kolejne jaką zgotowali państwo Boruccy- były 
składniki, odczekać następne 3 to pyszne świeże pączki!!!, dla 
godz….następnie kwas, wodę i sól, każdego łasucha.
sporządzić ciasto właściwe, zważyć P r a g n i e m y  s e r d e c z n i e  
umoszczone c iasto chlebowe, podziękować państwu Boruckim za 
uformować pożądany kształt m. in. poświęcenie czasu na oprowadzenie 
„zaokrąglać”…”wydłużać” potem dzieci po piekarni, przybliżenie 
odczekać 30` aż wyrośnie (po tajników wypiekania chleba, bułek 
fermentacji końcowej) do swojej i pączków, ciast i tortów. Cierpliwie 
właściwej objętości, posmarować słuchanie nieustających pytań dzieci 
wodą i podobnie jak w masażyku M. i  u d z i e l e n i e  w y c z e r p u j ą c y c h  
Bogdanowicz: odpowiedzi oraz miłą niespodziankę. 

„…buch! do pieca na trzy Przede wszystkim dziękujemy za 
zdrowaśki…” niezmiennie, od lat wypiekany 

Po 40 minutach z pieca pana smaczny chleb.
Norberta wyłania się 288 sztuk dobrze Życzymy dużo zdrowia oraz 
wypieczonego chleba, który musi zadowolenia z wykonywanej pracy.
jeszcze odparować, aby nie pękał…

A 29 października odbyło się zabawy ruchowe i zawody sportowe na 
u nas Święto Pieczonego Ziemniaka, świeżym powietrzu z wykorzystaniem 
w którym uczestniczyły dzieci klas I-III kartofelków. 
wraz z wychowawczyniami: Dominiką Na zakończenie „ Wymęczone” 
Rutkowską i Barbarą Ansel. bulwy trafiły do ogniska, po czym 

W s p ó l n e   ś w i ę t o w a n i e   zostały ze smakiem zjedzone przez 
rozpoczęło się od pogadanki na temat uczestników uroczystości.
pochodzenia ziemniaków, jego C e l e m  s p o t k a n i a  b y ł o  
uprawy,  war tośc i  odżywczych kultywowanie tradycji o charakterze 
i spożywania. Następnie uczniowie ludowym, poszerzenie wiedzy na 
wykonywali pieczątki z ziemniaków temat  pochodzen ia  i  up rawy 
tworząc jesienne kompozycje. Po ziemniaka, a także integrowanie dzieci 
twórczej pracy nadszedł czas na z różnych grup wiekowych.

SERCE DLA ZWIERZĄT

W dniu 30 października 2009 r. 
odbył się w naszej szkole apel, 
podsumowujący tegoroczną zbiórkę 
karmy dla zwierząt ze słupskiego 
schroniska, zorganizowaną w ramach 
obchodów październikowego Miesiąca 
Dobroci dla Zwierząt. W wyniku akcji, 
dzięki ofiarności dzieci, ich rodziców 
i pracowników szkoły zebrano 
kilkadziesiąt kilogramów kasz, płatków 
i makaronów oraz kwotę 80 zł, za którą 
zakupiono suchą karmę.

Podczas apelu wyświetlona 
została prezentacja multimedialna, 
ilustrująca różnorodne formy pomocy 
udzielanej człowiekowi przez psy m.in.: 
ratowanie z gruzów i lawin, psy 
przewodnicy niewidomych, psy 
w dogoterapii, psy policyjne, psy 
ratownicy wodni, psy zaprzęgowe, psy 
pasterskie, psy myśliwskie.

Prezentacja była punktem 
wyjścia do dyskusji o właściwym 
traktowaniu zwierząt domowych 
i należnym im szacunku.

Całość uświetni ły wiersze 

recytowane przez uczniów kl. IV – VI 

oraz I – II gimnazjum, a szczególne 

wzruszenie wzbudziły te, o tęsknocie 
za naszymi psiakami i kotkami, które 
odeszły już na zawsze. Również nasi 
najmłodsi uczniowie z oddziału 
przedszkolnego, przygotowani przez p. 
Basię Kwiatek, zaprezentowali kilka 
utworów poetyckich o naszych 
czworonożnych przyjaciołach. Pani 
Basia Ansel ze swoimi podopiecznymi 
z klasy II oraz III zadbała jak zawsze 
o występy wokalne. 

Inicjatorką akcji zbiórki karmy 
o r a z  a u t o r k ą  p r e z e n t a c j i  
multimedialnej na apelu była p. Lidia 

Safader – Nędzusiak.

Redakcja Zespołu Szkół 
Społecznych w Korlinie
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Dzieci ze Świetlicy Środowiskowej w Staniewicach bardzo lubią takie 
zajęcia. Raz w miesiącu przygotowujemy specjalny dzień dla smakoszy. 
We wrześniu była to sałatka owocowa, a w październiku sałatka warzywna, 
w listopadzie planowany jest dzień surówek, a w grudniu będziemy piec 
pierniczki.

Każde dziecko – jeśli może – przynosi coś do wspólnej misy. W końcu 
nie brakuje w naszych obejściach jabłek, gruszek czy ziemniaków 
i marchewek. Ileż wtedy jest radości ze wspólnego szykowania, ile 
mieszania i zamieszania, ale też ile jest później smakowania i zajadania. 
Paweł potrafił „wtrząchnąć” dwa kopiaste talerze sałatki.

Dzieciaki, przy okazji rozmów o zdrowym odżywianiu, uczą się 
samodzielnie przygotować potrawę, co później w życiu owocuje większą 
samodzielnością. Zajęcia odbywają się w szkolnej stołówce 
z  z a c h o w a n i e m  z a s a d  
bezpieczeństwa i higieny pod 
fachowym okiem opiekunów.

Teresa Rysztak

Kulinarne szaleństwa 

w świetlicy

uczniów o trudnościach edukacyjnych; 
dysleksja, dysgrafia, zaburzenia  
mowy. Z uzyskanych pieniędzy 
zakupujemy mikroskopy, tablicę 
multimedialną, sprzęt komputerowy, 
oraz wiele innych ciekawych pomocy 
naukowych.

- Jakich rezultatów można się 
spodziewać po dwuletnim okresie 
realizacji projektu    

- Rezultaty tych działań wpłyną 
niewątpliwie na podniesienie efektów 
kształcenia, wyrównania szans, 
wykorzystania wiedzy w praktyce 
i  k o r z y s t a n i a  z  i n f o r m a c j i ,   
posługiwania się językami obcymi, 
zainteresowania naukami ścisłymi. 
Będzie to miało znaczący wpływ na 

- Szkoła otrzymała znaczne zakupionego ze środków unijnych. wyniki badań kompetencyjnych. 
dofinansowanie swojej działalności, Celem głównym projektu jest  Zmniejszą się różnice edukacyjne, 
jak do tego doszło? wyrównanie szans i zmniejszenie w a d y  w y m o w y,  n i e p o ż ą d a n e  

- To prawda. Otrzymaliśmy pełne dysproporcji edukacyjnych uczniów. zachowania. Zwiększy się aktywność 
dofinansowanie na organizację zajęć Prowadzone są dodatkowe zajęcia uczniów, sumienność, umiejętność 
poza lekcy jnych  w  wysokośc i  pozalekcyjne ukierunkowane na podejmowania  wielokierunkowych 
154.856,74 zł. Opracowany przez rozwój wiedzy w dwóch grupach działań. Ukształtowane zostaną 
naszych nauczycieli projekt „Rozwój wiekowych, osobno dla dzieci z klas I- podwaliny do aktywności zawodowej 
bez granic” zyskał uznanie. W tym III oraz klas IV-VI. Są to zajęcia i wyboru drogi życiowej młodych ludzi, 
miejscu muszę się pochwalić, że nasz i n f o r m a t y c z n o - t e c h n i c z n e ,  którzy nauczą się doskonalenia 
projekt był jednym z 250 zgłoszonych polonistyczne, językowe, przyrodnicze  samych siebie, zmieniania i ulepszania 
w naszym województwie ,  i uzyskał 3. i  m a t e m a t y c z n e .  D o d a t k o w o  warunków i poziomu życia, dla swego 
miejsce wśród 180 nominowanych. uczniowie mogą korzystać z zajęć dobra i społeczności, w której żyją 
Jest to duży sukces  twórców u k i e r u n k o w a n y c h  n a  r o z w ó j  i mieszkają.
opracowanego projektu. zainteresowań , dokonywania wyboru - Dziękuję za rozmowę i życzę 

- Proszę przybliżyć „Rozwój bez i praktycznej realizacji zaplanowanych pełnej  real izacj i  nakreślonych 
granic” działań. Odbędą się wycieczki do zamierzeń.

- Jest to dwuletni projekt Gdańska i Szczecina, na wyspę Wolin, Rozmawiał Sławoj Zawada
opracowany w ramach Programu do Warszawy i Kołobrzegu, oraz  
Operacyjnego Kapitał Ludzki. Zakłada liczne wyjazdy do teatru, kina, 
o n  w y k o r z y s t a n i e  s p r z ę t u  filharmonii. Prowadzona jest opieka  
komputerowego i audiowizualnego pedagogiczna i logopedyczna dla 

Rozwój bez granic z Bogumiłą Roman-Struś
dyrektorką Szkoły Podstawowej w Staniewicach
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18 listopada br. był dniem szkolna, dla której przecież rozwoju 
szczególnym w dziejach naszej gminy. f i z y c z n e g o  w y b u d o w a n o  d w a   
Dokonano bowiem uroczystego wspan ia łe  bo iska  w P ieszczu  
oddania do użytku trzech znaczących i Staniewicach. Ks. proboszcz  Andrzej  
zadań inwestycyjnych. W Pieszczu, Bagiński udzielił błogosławieństwa 
z e s p o ł u  b o i s k  s p o r t o w y c h  wszystkim obiektom.  Mimo wietrznej 
z nawierzchnią syntetyczną zapleczem pogody było uroczyście i podniośle. 
i niezbędną infrastrukturą techniczną; Młodzież szkolna zarówno w Pieszczu,  
w  S t a n i e w i c a c h  b o i s k a  jak i Staniewicach  zaprezentowała się 
wielofunkcyjnego  oraz 600 m. w okolicznościowych programach 
nawierzchni ulicy Uzdrowiskowej artystycznych, specjalnie na tę 
w Jarosławcu. Swoją obecnością uroczystość przygotowanych i gorąco 
zaszczycili m.in. Jan Krawczuk, przyjętych. Zaproszeni, w swoich 
w i c e m a r s z a ł e k  W o j e w ó d z t w a  wystąpieniach, nie kryli słów uznania dla 
Zachodniopomorskiego, Grzegorz włodarzy gminy i nie szczędzili życzeń 
Januszewski, przewodniczący Rady kierowanych do użytkowników tych 
Powiatu, Sebastian Dereń, wicestarosta ob iektów spor towych.  Oni  też  
Sławieński, Janusz Stachowicz, obdarowali te obiekty niezliczoną ilością 
członek Zarządu Powiatu, Krzysztof piłek i sprzętu sportowego, które ze 
Frankenstein, burmistrz Sławna, wzruszeniem przyjmowały Bogumiła 
Wojciech Stefanowski, wójt gminy Roman – Struś i Renata Mazur, 
S ławno,  Arkad iusz  K l imowicz ,   dyrektorki szkół w Staniewicach 
burmistrz Darłowa, przedstawiciele i w Pieszczu. 
wykonawców robót. Licznie przybyli Sza
radni gminnego samorządu, sołtysi, 
a nade wszystko nauczyciele i młodzież 

Inwestycyjne żniwa

ORLIK 2012 w Pieszczu to boisko do piłki nożnej  o nawierzchni z trawy  
2syntetycznej (pow. 1860 m ) i boisko wielofunkcyjne  o powierzchni poliuretanowej 

2(611 m ), budynek socjalny wyposażony w niezbędne instalacje wewnętrzne. 
Boiska ogrodzone są siatką stalową powlekaną o  wysokości 4 m i oświetlone 
masztami na słupach 9 metrowych. Wykonano dojazd do zespołu boisk poprzez 

2ciągi pieszo-jezdne z kostki betonowej o pow. 283  m . Wykonawcą robót była 
Firma  KASZUB z Kiełpina. Wartość robót to 1.029.936,00 zł. Zadanie 
finansowane było przez Ministerstwo Sportu i Turystyki,  Urząd Marszałkowski 
i z budżetu gminy w ramach programu „Moje boisko – ORLIK 2012”.

Tuż po przecięciu wstęgi. Od lewej: Janusz Bojkowski Wójt Gminy, 
Renata Mazur - dyrektor ZS Pieszcz, Zenon Morka - sołtys wsi, Sławomir 
Kolka - przedstawiciel wykonawcy robót.

Boisko z trawy syntetycznej

Boisko o nawierzchni poliuretanowej

Szkolna młodzież



Przed uroczystym otwarciem Uzdrowiskowa w całej okazałości
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Ulica  Uzdrowiskowa w Jarosławcu to droga gminna o długości 600 m,  szer. 
7 m (tzw. schetynówka) wraz z chodnikami, ścieżką rowerową, parkingami 
i zatokami postojowymi. Koszt przedsięwzięcia to ponad 2 mln zł, z czego 50% 
stanowi dotacja uzyskana w ramach „Narodowego Programu Przebudowy Dróg 
Lokalnych 2008-2011”. Dodatkowo wybudowano też sieć kanalizacji deszczowej 
wraz z układem podczyszczającym. Inwestycja ponadto była finansowana ze  
środków  Powiatu Sławieńskiego i przy udziale  prywatnych inwestorów.  W ten 
sposób połączono tę ulicę z drogą asfaltową „wśród pól” prowadzącą do 
Nacmierza. 

Boisko wielofunkcyjne w Staniewicach o nawierzchni poliuretanowej (pow. 
21.210 m ) z ogrodzeniem o wysokości 4 m z siatki stalowej powlekanej 

i ławeczkami, przeznaczone jest do gry w mini piłkę nożną, koszykową, siatkową 
i ręczną oraz do tenisa ziemnego. Koszt budowy to 349.128,00 zł, w tym 
200.000,00 zł ze środków Ministra Sportu i Turystyki. Zadanie zrealizowane 
zostało w ramach programu „Budowa wielofunkcyjnych boisk sportowych ogólnie 
dostępnych dla dzieci i młodzieży”. Z uwagi na trudne warunki geologiczne (glina) 
wykonano dodatkowo drenaż opaskowy wokół płyty boiska i samej płyty oraz ciąg 
pieszy z płyt betonowych od strony szkoły. Wykonawcą robót była Firma KASZUB 
z Kiełpina. 

Boisko wielofunkcyjne 

Ulica Uzdrowiskowa

Tuż przed przecięciem wstęgi

Bogumiła Roman-Struś otrzymała symboliczny klucz od Janusza Bojkowskiego, wójta gminy

Tuż po przecięciu wstęgi. Od lewej: Janusz Bojkowski - wójt gminy, Sebastian Dereń - 
wicestarosta, Danuta Haratyk - "Panorama Morska", Grzegorz Januszewski - przewodniczący 
Rady Powiatu, Piotr Żuchowski - sołtys Jarosławca.

Zaproszeni goście - drugi z lewej Jan Krawczuk - wice marszałek 
województwa
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Wychodząc z domu, najczęściej wieczorem, właśnie teraz - w sezonie 
grzewczym, możemy czuć w gardle duszący dym, któremu towarzyszy 
nieprzyjemny zapach. 

To z pewnością jeden z naszych sąsiadów, pali w piecu plastiki lub podobne 
"wynalazki''. I to do jego właśnie sumienia, jest informacja poniżej:

Jeśli z oszczędności palisz swoje śmieci i odpady plastikowe w swoim 
ogródku lub piecu CO... to czy wiesz, że spalenie nawet zupełnie małej ilości 
"plastików" zatruwa wszystko wokół (glebę, mury, drewno) i to na wiele lat !!! 

Trucizny te działają powoli, ale wywołują nieuleczalne choroby - najczęściej 
nowotworowe! A pierwsze zaczynają chorować dzieci i osoby starsze! 

 Jeśli więc chcesz zachować zdrowie Twoje i Twojej rodziny: 
-  Nigdy nie pal odpadów plastikowych - ani w ogródku, ani w piecu CO! 
- Nigdy nie pozwól robić tego sąsiadom, bo od nich również zależy Twoje 

zdrowie!
- Pamiętaj, że za palenie "plastików" grożą surowe grzywny!

 
NIE POZWALAJMY, ABY KTOŚ W IMIĘ WŁASNEGO INTERESU 

ODBIERAŁ NAM I NASZYM DZIECIOM ZDROWIE !!!

Nie pal plastików!!!
Nie funduj śmiertelnej choroby sobie i innym!!! 15 l i s topada zakończy ła  

działalność Świet l ica Wiejska 
w Łącku, finansowana w ramach 
P o a k c e s y j n e g o  P r o g r a m u  
Wspierania Obszarów Wiejskich. W 
z a j ę c i a c h  ś w i e t l i c o w y c h  
uczestniczyło ok. 30 dzieci. Razem 
aktywnie i wesoło spędziliśmy ten 
czas. 

Zorganizowaliśmy Dzień Matki, 
Dzień Dziecka, a także Dzień Seniora, 
turniej piłki siatkowej i dyskotekę. Były 
wspólne gry, zabawy, tańce i ognisko. 

Robiliśmy kanapki, surówki, 
frytki i desery. Szyliśmy fartuszki 
i przyszywaliśmy guziki. Braliśmy 
udział w konkursie „Gmina moich 
m a r z e ń ”  o g ł o s z o n y m  p r z e z  
S towarzyszen ie  P ieńkowo  –  
Pieńkówko „Razem lepiej’’, Laura gdzie zwiedzili oceanarium, ORP swoich sił w laniu wody z węża 
Kowalska zajęła I miejsce, a Szymon „Błyskawica” i ogród zoologiczny, strażackiego.
Kołodziejczyk, Kamil Wisowaty, Kasia wrażeń było co niemiara. Byliśmy też Zakończy l i śmy  św ie t l i cę  
Bartosiewicz, Julita Zdrzeniecka w Multikinie w Koszalinie, niektórzy po słodkim poczęstunkiem, na który 
i Daniel Wisowaty otrzymali nagrody raz pierwszy mieli okazję jechać przybyły też nasze mamy i babcie, 
i wyróżnienia. ruchomymi schodami. ksiądz proboszcz i pani sołtys. 

Dorośli pojechali na pielgrzymkę W świetlicy odbyło się spotkanie Przygotowaliśmy, przy pomocy pani 
do Lichenia. Dzieci i młodzież wybrali ze Strażą Gminną i Strażą Pożarną. Magdaleny Jarzębskiej,  układ 
się do Szymbarka, aby zobaczyć dom Mogliśmy przymierzyć mundury taneczny, w którym dziewczyny 
do góry nogami oraz do Trójmiasta, i hełmy strażackie, a także spróbować przebrały się za chłopaków,  chłopcy 

za dziewczyny. Prawdziwą gwiazdą 
był  Tomasz Bąbka.  Wszyscy 
uczestnicy otrzymali płyty ze 
zdjęciami ze świetlicy. 

Szkoda tylko, że to już koniec. 
Serdecznie dziękujemy ks. probo-
szczowi Andrzejowi Bagińskiemu, p. 
Jadwidze Krakowskiej-sołtys Łącko, 
p. Zdzisławowi Kani - naczelnikowi 
O S P Ł ą c k o ,  p .  M a g d a l e n i e  
Jarzębskiej, p.Irenie Olejniczak, oraz 
p. Katarzynie Banasik za okazaną 
pomoc i wsparcie.

Jolanta Rojek

Świetlica w Łącku

P r z y  z n a c z n y m  w s p a r c i u  powiedział Jarosław Lichacy szef 
finansowym uzyskanym z kasy gminnej stowarzyszenia – Teraz obiekt ma dwie 
(ponad 96 tys. zł) udało się wspólnym sale, w tym jedną z barkiem, zaplecze 
w y s i ł k i e m  R a d y  S o ł e c k i e j  k u c h e n n o - m a g a z y n o w e  
i Stowarzyszenia Agroturystycznego i  s a n i t a r n e .  I m p r e z o m  t e r a z  
w Nacmierzu zmodernizować obiekt organizowanym można będzie nadać 
świetlicy. – Wykonaliśmy wielką robotę – inny rozmiar i charakter. Obiekt 
powiada Regina Chabowska – dzierżawiony od Urzędu Gminy jest 
z b u r z y l i ś m y  s t a r ą  s c e n ę  aktualnie czynny od piątku do niedzieli 
i uporządkowaliśmy to miejsce pod nią, od godziny 18-tej, a szefową jest 
tam gdzie kiedyś mieściła się serowarnia Bogumiła Licnerska . 
miejscowej mleczarni. – Sami kładliśmy - Nie ma u nas złych ludzi – dodaje 
p ł y t k i  w  t y m  p o m i e s z c z e n i u  Dorota Pawelec, radna gminnego 
i malowaliśmy ściany – dodaje Jan samorządu – niekiedy wystarczy rzucić 
Chabowski, sołtys wsi i jednocześnie h a s ł o  a  l u d z i e  p o d p o w i a d a j ą  
radny gminnego samorządu – nasza rozwiązanie i sami przystępują do 
młodzież wykazała się tutaj wielką dzieła. Bardzo cieszy to, że do tych prac 
chęcią do pracy społecznie-użytecznej, garnie się coraz więcej młodych ludzi. 
f i n a n s o w o  w s p o m o g ł o  n a s  A swoją drogą w Nacmierzu potrzebny 
Stowarzyszenie. – Ta świetlica jest od był taki „szeryf” jakim jest sołtys Jan 
sześciu lat miejscem organizacji Chabowski. 
r ó ż n e g o  r o d z a j u  i m p r e z  Wysłuchał Sławoj Zawada
okolicznościowych przy bardzo licznym, 
aktywnym udziale miejscowej ludności – 

Świetlica w Nacmierzu jak nowa
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D o r o t a  -  N a s z a  s z k o ł a  
przystąpiła w bieżącym roku do 
ogólnopolskiego konkursu „Usuwamy 
azbest!”, który to jest elementem 
działań związanych z realizacją 
„Programu Oczyszczania Kraju 
z Azbestu”, koordynowanego przez 
M i n i s t e r s t w o  G o s p o d a r k i .
Konkurs skierowany jest do wszystkich 
uczniów w celu popularyzacj i  
problematyki azbestowej: wiedzy 

o zagrożeniach powodowanych 
k o n t a k t e m  z  a z b e s t e m ,  
przeciwdziałaniu im i łagodzeniu 
skutków. Chcieliśmy się dowiedzieć, 
jak ta problematyka wygląda z pozycji 
naszej gminy. Stąd nasza wizyta. Czy 
w naszej gminie podjęto jakieś 
działania w celu zorientowania się, ile 
domów posiada dach eternitowy, 
a jeżeli taką orientację podjęto to, w jaki Sylwia – Ile osób skorzystało sposób można zmusić ludzi do 
s p o s ó b  p r z e b i e g a ł a  t a k a  z pomocy gminy lub innych instytucji, wymiany dachów eternitowych? 
inwentaryzacja? aby zmienić dach w swoim domu lub Wójt gminy – Dużo zależy od 

Wójt gminy – Gmina Postomino zabudowaniach gospodarczych ? was, możecie zrobić wiele startując 
jest świadoma problemów związanych Wójt gminy – Do tej pory w konkursach eko log icznych ,  
z azbestem. W związku z tym zanim ten z pomocy tej skorzystały 3 osoby, oraz nagłaśniając ten problem, pokazując, 
problem stał się głośny w kraju, jako dodatkowe 5 osób, które wsparliśmy że jest on znany wam i istotny dla was, 
jedna z pierwszych gmin w powiecie naszymi środkami i  środkami że chcecie żyć w środowisku czystym, 
w 2007 r. opracowaliśmy program p o z y s k a n y m i  p r z e z  n a s  ekologicznym. My ze swojej strony 
usuwania azbestu oraz wyrobów z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony staramy się też informować o tym 
zawierających azbest. Powiat nasz ma Środowiska w Szczecinie. Jest też problemie. Myślę, że stanie się on 
taki projekt opracowany dopiero spora grupa mieszkańców, którzy mają z czasem głośniejszy, ponieważ coraz 

w bieżącym roku. Ten program, zamiar podjąć działania w najbliższych bliżej roku 2032. My ze swojej strony 
przygotowany przez nas ujmuje całą latach. j es teśmy  w  s tan ie  wesp rzeć  
sytuację w gminie. Opisuje on Joanna – Czy uważa Pan, że mieszkańców finansowo. Wspólne 

i inwentaryzuje azbest na terenie mieszkańcy naszej gminy mają działania edukacyjne, informacyjne 
gminy, wszystkie pokrycia eternitowe. świadomość, że dachy eternitowe – oraz wsparcie finansowe mogą 
Stosowne ankiety były wysyłane do gdy są zniszczone są wielkim przynieść wymierne efekty, zachęcić 
wszystkich mieszkańców, którzy zagrożeniem dla zdrowia człowieka? do podjęcia działań.
odpowiadając na nie podawali Wójt gminy – Myślę, że nie Marta – Czy moglibyśmy liczyć 
powierzchnię swoich dachów lub wszyscy, zawsze jest tak, że jest część, na pomoc ze strony gminy w celu 
innych obiektów posiadających która jest bardziej świadoma tego co w y d r u k u  i  k o l p o r t a ż u  u l o t e k  
w swoim składzie azbest. Wykonana się dzieje, a pewna grupa, z pewnością informacyjnych dla mieszkańców 

z o s t a ł a  t e ż  d o k u m e n t a c j a  gminy dotyczących azbestu, dachów 
fotograficzna. Opracowany program eternitowych? Ulotki te przygotowują 
pokazuje ile azbestu mamy, ile jest do obecnie uczniowie naszej szkoły.
usunięcia w pierwszej fazie, ile Wójt gminy – Tak, bardzo 
w kolejnych, z jakich źródeł można chętnie. Proponuję Wam również 

s f i n a n s o w a ć  j e g o  u t y l i z a c j ę .  przeprowadzenie kolejnej kampanii 
Podsumowanie jest takie, że na terenie informacyjnej, tym razem z zakresu 
naszej gminy pokrycia dachowe gospodarki odpadami. Mamy duży 
eternitowe stanowią łącznie 120.000 problem z segregacją odpadów. Do 

2m , w przeliczeniu na tony, jest to 1.800 pojemników na odpady segregowane, 
ton. Mając ten program, wiemy często wrzucane są inne odpady. 
dokładnie ile takich pokryć mamy. Płacimy przez to więcej za te odpady. 
Horyzont czasowy, w jakim należy ten M i e s z k a ń c y  p o w i n n i  m i e ć  
problem rozwiązać, jak pewnie wiecie ś w i a d o m o ś ć ,  ż e  w y r z u c a j ą c  
to rok 2032. n iesegregowane odpady sami  

Marta – Czy gmina jest w stanie wpływają na wzrost cen za odbiór 
pomóc jakoś mieszkańcom finansowo odpadów.
w celu rozwiązania tego problemu? Sylwia - Czy jest tak, że ludzie 

Wójt gminy - W roku ubiegłym przychodzą sami w sprawie dachów 
Rada Gminy podjęła Uchwałę, która eternitowych czy raczej pierwszy krok 
pozwala na wsparcie finansowe jest zawsze ze strony gminy.
utyl izacj i  azbestu ze środków Wójt gminy – Nie, jest spora 
Gminnego Funduszu Ochrony część mieszkańców świadomych tego w dużej mierze ze względu na 
Ś r o d o w i s k a .  D o f i n a n s o w a n i a  problemu. Już od pewnego czasu wymagania finansowe ma inne zdanie. 
przyznawane jest mieszkańcom gminy, dopytywali się, czy gmina będzie Trzeba przecież taki dach zutylizować, 
którzy złożą odpowiedni wniosek wspierać finansowo te działania. Od nie można go po prostu wyrzucić. Drugi 
i zastosują się do zasad określonych roku składane są do nas wnioski. problem to ten, że po zdjęciu takiego 
w uchwale. Dopłata może wynieść do Wciąż pojawiają się nowe osoby dachu, trzeba położyć nowy. I to jest 

2 zainteresowane dofinansowaniem 25 zł brutto za 1 m , ale nie może główna bariera szybkiej realizacji 
utylizacji azbestu. p r zek roczyć  kwo ty  4 .000  z ł .  programu. Dlatego też staramy się 

Joanna – Bardzo dziękujemy za Mieszkańcy już korzystają z tych pomagać poprzez dopłaty. Nie tylko 
rozmowę, na koniec chcieliśmy tylko dopłat. Po złożeniu wniosku i jego nasza  gm ina  w idz i  po t r zebę  
poinformować, że w szkole podejmuje akceptacji, osoba, która planuje dofinansowania starań mieszkańców, 
się obecnie wiele działań, żeby wymianę  dachu  e te rn i towego  ale również Wojewódzki Fundusz 
poinformować dzieci i młodzież o tym p r z e d s t a w i a  f a k t u r ę ,  k t ó r ą  Ochrony Środowiska, który uruchomił 
problemie, ale również i rodziców. Stąd refundujemy. Stary dach nie może być program dofinansowujący działania 
przewidujemy wiele działań w tym wyrzucony na wysypisko śmieci, musi w tym zakresie. Z tego funduszu my 
zakresie. Chcemy dotrzeć do jak z o s t a ć  w y w i e z i o n y  p r z e z  również korzystamy, przekazując 
największej liczby mieszkańców specjalistyczną firmę do utylizacji. W środki mieszkańcom.
naszej gminy.ten sposób pomagamy mieszkańcom Dominika – Wiem, że do 2032 

i zachęcamy do szybszej wymiany roku muszą być zl ikwidowane 
pokryć eternitowych. wszystkie dachy eternitowe. W jaki 

Dlaczego należy usuwać dachy eternitowe?
Rozmowa z wójtem gminy - Januszem Bojkowskim przeprowadzona przez uczniów Zespołu Szkół w Postominie

Azbest – grupa wielu różnych oddechowego, spowodowane przez 
minerałów,  występujących w formie włókna, które  przenikają do dolnych 
włóknistej. Przyjmuje się, że azbestami dróg oddechowych. Może powodować 
są włókniste odmiany minerałów to nowotwory. 
występujące w przyrodzie w postaci Następn ie  pod ję l iśmy s ię  
wiązek włókien, cechujących się dużą kolejnych działań w tej sprawie. Grupa 
wytrzymałością na rozciąganie, uczenn i c  z  G imnaz jum wraz  
elastycznością i odpornością na z opiekunem koła biologicznego P. 
działanie czynników chemicznych Anną Kreft wybrała się do Wójta Gminy 
i fizycznych. Taką definicję azbestu Postomino P. J. Bojkowskiego by 
możemy spotkać w różnych mądrych zapytać, czy ludzie z naszej gminy 
opracowaniach. W tym artykule rozumieją ten problem. Dowiedzieliśmy 
chciałyśmy zwrócić uwagę na się, że dla wielu mieszkańców problem 
szkodliwość azbestu dla człowieka. ten jest znany. Jednak dotychczas 

W naszej szkole – Zespole Szkół niewielu podjęło kroki w celu wymiany 
w Postominie prowadzimy kampanię, dachów eternitowych zwierających 
dotyczącą  szkodliwości  azbestu, jego azbest .  Ludz ie  wo lą  zwlekać  
zagrożenia dla życia człowieka oraz z problemem, niż jak najszybciej 
d z i a ł a ń ,  j a k i e  m o g ą  p o m ó c  pozbyć się go.
w zwalczaniu tej szkodliwej substancji. Naszym zdaniem wymiana 
O azbeście każdy zapewne coś słyszał, dachów eternitowych jest bardzo 
a le in formacje te  są czasem potrzebna, gdyż każdy z nas chciałby 
niewystarczające, by całkowicie żyć jak najdłużej, w jak najczystszym 
zrozumieć, na czym polega problem. W otoczeniu, nie bojąc się o własne 
naszej szkole każda klasa miała zdrowie lub życie. Każda z osób 
przeprowadzoną lekcję na temat posiadających takie dachy i tak będzie 
szkodliwości azbestu. Była ona bardzo musiała wymienić je, lecz lepiej zrobić 
ciekawa i każdy z nas mógł się to zanim stanie się komuś krzywda.
dowiedzieć, jak bardzo azbest wpływa Joanna Szaryńska, Sylwia 
na życie człowieka. Bardzo ważną Tomaszewska - uczennice klasy IIIa 
informacją było to, że szkodliwy azbest a k t y w n i e  d z i a ł a j ą c e  w  k o l e  

biologicznym w Zespole Szkół trzeba usunąć do roku 2032. Azbest 
w Postominiejest przyczyną wielu chorób jak pylica 

azbestowa oraz  inne choroby układu 

Azbest 
dlaczego jest tak niebezpieczny

Wyroby z azbestem nie stanowią 
zagrożenia, dopóki nie są uszkodzone, 
dlatego do jego likwidacji powinniśmy 
zatrudnić odpowiednio przeszkolone 
osoby lub profesjonalną firmę. 
Niebezpieczne odpady zawierające 
azbest muszą być unieszkodliwione 
poprzez składowanie w odpowiednio 
wyznaczonych do tego miejscach - nie 
mogą być pozostawiane na terenie 
posesji, bądź wyrzucane na "dzikie 
wysypiska". Do 2032 roku muszą być 
zlikwidowane wszystkie wyroby 
azbestowe. Ponieważ jest to bardzo 
kosztowne gmina oferuje częściowe 
dofinansowanie. Wszelkie informacje drobnych włókien, które mogą wywołać 
na  temat  usuwan ia  wy robów p o w a ż n e  c h o r o b y  u k ł a d u  
zawiera jących azbest ,  w tym oddechowego. Narażamy więc nie 
informacje o profesjonalnych firmach, tylko siebie, ale i naszych bliskich oraz 
składowiskach odpadów azbestowych przyszłe pokolenia!
można uzyskać w urzędzie gminy. Dominika Cicha, Dorota Andrik - 

A więc nie zwlekajmy bo czasu uczennice klasy I I Ia aktywnie 
zostało już niewiele, a z każdym działające w kole biologicznym 
kolejnym dniem pozwalamy na w Zespole Szkół w Postominie
wydostawanie i rozprzestrzenianie się 

Jak usuwać azbest?!

Przedsiębiorstwo Komunikacji Samochodowej w Słupsku zawiadamia, że 
wobec występującego i utrzymującego się dużego spadku ilości przewożonych 
podróżnych od dnia 1 grudnia 2009 r. zawiesza następujące kursy komunikacji 
regularnej:

W dni robocze:
Sławno – Pieszcz – Słupsk o godz. 13:30
W soboty:
Sławno – Pieszcz – Słupsk o godz. 11:30
W niedziele i święta
Słupsk – Pieszcz – Sławno o godz. 14:20
Sławno – Pieszcz – Słupsk o godz. 09:20
Słupsk – Pieszcz – Sławno o godz. 13:10

Nie możemy wykonywać przewozów, z których podróżni korzystają w małym 
zakresie i które z tego tytułu są nierentowne, co z kolei powoduje dla nas 
nieuzasadnione koszty i straty.

Za wynikłe z powyższego tytułu utrudnienia dla podróżnych przepraszamy.

Przedświąteczna niespodzianka
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Pos tomińsk i  K lub  Morsa  
„Wiking” wspólnie z Pomorskim 
Centrum Rehabilitacji, Zdrowia i Urody 
– Sanatorium „Panorama Morska” 
w Jarosławcu, zorganizował w dniach 
14 – 15 listopada 2009 r. kąpiel 
inauguracyjną – Otwarcie Sezonu 
Kąpielowego Morsów 2009/2010.

Zgłosiło się 155 osób, w tym 74 
kobiety. Kąpiący się przybyli z 35 
miejscowości i reprezentowali Kluby 
Morsów: „Posejdon” Koszalin, „Sopel” 
Białogard, „Morsiki Ińsko”, „Drawski 
Klub Morsów”, darłowski Klub Morsa 
„Twardziele w Niedziele”, Łobeski 
Klub Morsa, Mysłowicki Klub Morsa 
oraz gospodarze – Postomiński Klub 
Morsa „Wiking”.

Najstarszą uczestniczką kąpieli 
była Daniela Fornal z Koszalina samorządowcy: zastępca burmistrza granych przez kapelę ludową 
( r oczn i k  1937 ) ,  na j s t a r szym Sławna Mieczysław Grabowski „Pieńkowianie” integrowały się 
uczestnikiem – Jan Kalinowski i zastępca wójta naszej gminy Adam przybywające grupy. Przygotowany 
z  D r a w s k a  ( r o c z n i k  1 9 3 9 ) ,  Drapała, który zaliczył kolejną kąpiel poczęstunek sprawił, iż wszyscy 
najmłodszymi uczestnikami byli: dopingowany przez rodzinę. zajadali się chlebkiem z tradycyjnym 
Karolina Rabach z Tychów (rocznik W sobotę kąpielą „mycia nóg” smalczykiem i  ogórkiem oraz 
2005) i Filip Nojdowski z Unieścia w basenie z rwącą rzeką na terenie przepysznym ciastem serwowanym 
(rocznik 1999). Z dalszego zakątka A q u a p a r k u  z a p o c z ą t k o w a n o  przez Jadwigę Krakowską i Danutę 
kraju przybyli, aby wziąć udział tegoroczny sezon kąpielowy. Po Igras. W samo południe z Ośrodka 
w kąpieli, Mariusz i Karolina Rabach kąpieli odbyło się integracyjne „Przywodnego” wyruszyła parada 
z Tychów. spotkanie Morsów, wydane przez Morsów, która przeszła ulicami 

Najl iczniejszymi rodzinami gospodarzy obiektu. W niedzielne Jarosławca rozciągnięta na długości 
biorącymi udział w kąpieli były 3 – przedpołudnie z różnych stron do ok. 200 m. Barwny korowód Morsów 
osobowe rodz iny :  Kon f i szów otwartego biura zlotowego w Ośrodku i ich rodzin, prowadzony przez kapelę 

„Pieńkowianie” wzbudzał podziw 
m i e s z k a ń c ó w  i  k u r a c j u s z y  
przebywających w Jarosławcu. 

N a  t e r e n i e  A q u a p a r k u  
przybyłych Morsów przywi ta l i  
gospodarze Sanatorium „Panorama 
M o r s k a ”  – D a n u t a  i  L e s z e k  
Haratykowie oraz zastępca wójta – 
Adam Drapała. 

Po rozgrzewce rozradowany 
tłum w ilości 155 osób w różnych 
przebraniach wskoczył do basenu ze 
sztuczna falą, podnosząc lustro wody 
o ok. metr. Temperatura wody miała 6 
C, a powietrza 9 C. Wielu Morsów 
basen kąpielowy opuszczało dopiero 
po 25 minutach.

Na żywo relację z kąpieli na 
antenie Radia Koszalin prowadził 
redaktor Andrzej Watemborski, 
a prognozę pogody dla Morsów 

z  K o s z a l i n a ,  M a c i e j e w s k i c h  „Przywodnym”, napływali uczestnicy, 
przekazał Krzysztof Ścibor – radiowy 

i Rosiaków ze Sławna, Sobierajów dokonując rejestracji.
meteorolog.  

i Faliszewskich z Ińska. Rozpalone zostało ognisko, 
Zdzisław Ludwikowski

W gronie kąpiących się byli też gdzie w rytm skocznych melodii 

Otwarcie 

Sezonu Kąpielowego Morsów 2009/2010

Trzydniowe spotkanie (20-22 otoczki towarzyszącej. Uzgodniono 
listopada br.) odbyło się w Jarosławcu kalendarz imprez biegowych na 2010 
w „Król Plaza” Spa & Wellness. rok, wręczono również certyfikaty 
Tegoroczna konferencja miała  „Złoty Bieg 2009”. W spotkaniu wziął 
charakter szkoleniowy. Omawiano udział Horst  Milde , twórca i wieloletni 
sprawy dotyczące  organizacji biegów , dyrektor (1974-2004) Maratonu 
zaprezentowały się przedsiębiorstwa w Berlinie.
produku jące na rzecz dobre j  Sza
organizacji  imprez biegowych i całej 

Konferencja 
Polskiego Stowarzyszenia Biegów

D z i e c i  z e  Ś w i e t l i c y  była wspólna prezentacja ruchowej 
Środowiskowej w Staniewicach bajki o nowoczesnej babci, która 
przygotowały miłą niespodziankę dla zaprzyjaźniła się z niejakim Wilkiem, 
swoich babć i dziadków z okazji a potem były już tylko wspólne śpiewy 
Światowego Dnia Seniora. i opowiadanie kawałów.

P o d c z a s  s p o t k a n i a ,  Spotkanie upłynęło w miłej 
przygotowanego przez Teresę Rysztak atmosferze, ponieważ wszyscy 
i  Joannę Stempień,  dz iec iak i  zastosowali się do najważniejszego 
zaprezentowały inscenizację na temat punktu recepty: „Śmiech to zdrowie”. 
uroków i problemów bycia seniorem, Dzieci i opiekunowie serdecznie 
wręczyły własnoręcznie wykonane dziękują p. Ewie Andrik za wspaniałe 
jeżyki oraz zaordynowały receptę na ciasto.
pogodną jesień życia. (ryt.)

Kolejnym punktem programu 

Śmiechoterapia pokoleniowa

Stowarzyszenie na rzecz Świetlicy Wiejskiej w Łącku. II miejsce z Fundacji St. Batorego, wręczone 
rozwoju i aktywności Pieńkowo – uzyskała praca zbiorowa uczestników zostały wraz z podziękowaniami dla 
Pieńkówko „Razem lepiej” w ramach Wakacyjnego Klubu Dobrej Zabawy wychowawców,  podczas  ga l i  
d z i a ł a ń  a n g a ż u j ą c y c h  z Pieńkowa, III miejsce zdobyła praca podsumowującej realizację projektów 
w ogólnopolskiej akcji „Masz głos/ Martyny Kani z SP Postomino. aktywizujących lokalną społeczność 
Masz wybór” zorganizowało konkurs Wyróżniono również prace: przez stowarzyszenie „Razem lepiej”. 
plastyczny pn. „Gmina moich marzeń: Magdaleny Żołopy ze Świetlicy N a g r o d y  w r ę c z a ł a  p r e z e s  
aktywna, demokratyczna, zdrowa Środowiskowej w Królewie, Leny stowarzyszenia Teresa Rysztak 
i trzeźwa”. Skierowany był do młodego Jeżewskiej z SP Postomino, Piotra wspólnie z wójtem gminy Januszem 
odbiorcy, a jego głównym celem było Stempnia, Tomasza Łomży, Adriana Bojkowskim.
pokazanie marzeń dziecięcych, by Chowaniaka – wszyscy ze Świetlicy (ryt.)
nasza mała ojczyzna wciąż piękniała Środowiskowej w Pieszczu 
i stawała się naprawdę NASZĄ. Różne oraz Laury Kowalskiej ze 
były formy przekazu. Niektórzy nawet Świetl icy Środowiskowej 
próbowali umieścić naszą Gminę na w  K o r l i n i e ,  J u l i t y  
Księżycu, ale to już chyba zbyt odległe Zdrzenieckiej ,  Szymona 
marzenie. Na konkurs wpłynęło 27 K o ł o d z i e j c z y k a  o r a z  
prac. Katarzyny Bartosiewicz – 

Komisja jednogłośnie oceniła, że wszyscy ze Świetlicy Łącko.
I miejsce ex aequo należy przyznać Nagrody (książki, gry 
Natalii i Aleksandrze Kaniom z SP planszowe, sprzęt sportowy), 
Postomino oraz Laurze Kowalskiej ze zakupione w ramach grantu 

Gmina moich marzeń – podsumowanie konkursu
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W dniach 14 – 15 listopada 2009 
r. w Kobylnicy rozegrany został XVII 
Turniej w Tenisie Stołowym i Piłce 
Siatkowej o Puchar Wójta Gminy 
Kobylnica.

Po dwuletniej przerwie w turnieju 
wzięła udział drużyna naszej gminy. 
Regulamin turnieju zakładał, że 
w drużynie tenisa sto łowego 
uczestniczy 3 zawodników, w tym 
obow iązkowo jedna  kob ie ta .  
Natomiast założeniem rozgrywek piłki 
siatkowej było, aby w drużynie 
występował przynajmniej jeden 
zawodnik, który poprzedniego dnia 
brał udział w rozgrywkach w tenisie 
stołowym. 

W pierwszym dniu  do rywalizacji 
w tenisie stołowym przystąpiło 15 
drużyn, które rozlosowano na 3 grupy. 

drużyn do Turnieju Piłki Siatkowej Miejskiego w Słupsku – zeszłoroczny Zespół  Gminy Postomino 
mecze grano tylko do dwóch setów, po zwycięzca. Zespół Gminy Postomino reprezentowali: Adam Wyroślak, 
zdobyciu 20 punktów w secie przez b y ł  j e d y n ą  d r u ż y n ą  s p o z a  Mariusz Fijałkowski oraz Kamila 
jedną z drużyn. W razie remisu liczono województwa pomorskiego. Oprócz Ciesielska. Dobra gra naszego 
ilość piłek zdobytych w danym secie. of ic ja lnych pucharów, nagród zespołu tenisowego zaowocowała 
Nasza drużyna, po dobrej grze, i dyplomów, nasz zespół otrzymał zajęciem II miejsca w punktacji 
ostatecznie zajęła V miejsce, dwie nagrody indywidualne, tj. dla końcowej, zaraz po zwycięskiej 
przegrywając jedynie jedną piłką najlepszego zawodnika tenisa drużynie z Kępic.
w secie. stołowego, którym został Mariusz W drugim dniu zawodów do 

W ogólne j  punktac j i ,  po Fijałkowski oraz dla najlepszego rywal izacj i  w p i łce s iatkowej  
rozgrywkach tenisa stołowego i piłki zawodnika piłki siatkowej, którym był przystąpiły te same drużyny, co 
siatkowej, nasza drużyna zajęła III Paweł Terefenko.w tenisie stołowym. Nasz zespół 
miejsce w turnieju, zdobywając Turniej przebiegał w bardzo wystąpił w składzie: Krzysztof 
okazały puchar, dyplom i nagrody sportowej i przyjaznej atmosferze. Ugorski, Adam Wyroślak, Jarosław 
indywidualne dla każdego zawodnika. Organizator zapewnił sprawną Kasprzak, Paweł Wojciechowski, 
Pierwsze miejsce w punktacji ogólnej obsługę sędziowską oraz ciepły Krzysz to f  Szerszeń,  Mar iusz  
zajęła Gmina Kępice, drugie – posiłek dla uczestników zawodów. Fijałkowski i Paweł Terefenko. Ze 
Mechanik Słupsk. Zaraz za podium Krzysztof Ugorskiwzględu na dużą ilość zgłoszonych 
znalazła s ię drużyna Urzędu 

XVII turniej o puchar wójta gminy Kobylnica

Kozdroń, Arkadiusz Ruciński, Damian rundy rozegrali: Paweł Muca i Jacek 
Matelak, Maciej Kęsy, Daniel Adamski Kukliński („Florian” Łącko), zaś w 8 
(2 bramki), Zbigniew Ciołak, Adam zagrali Daniel Adamski („Florian” 
Wilgos, Marcin Borkowski (1), Jacek Łącko) i  Piotr Bury („Wieża” 
Kukliński, Przemysław Przybylski, Postomino).
Łukasz Tłustek, Mariusz Olszar (6), Po 9 rundach Powiatowej Ligii 
Grzegorz Izbiński, Paweł Muca (7), LZS tabela wygląda następująco:
Henryk Gólko (1), Grzegorz Lincerski, 
Patryk Gronkiewicz (1), Krzysztof [Drużyna]     [Punkty] [Bramki]
Kasiński (5), Krzysztof Żołopa, 
Mateusz Galek, Paweł Łyczko, 1. „Kolorowi” Rzyszczewo 24   31:10
Mariusz Matuszczak, Mateusz 2. „Błękitni” Tychowo 22   31:12
Kołodziej, Piotr Jasiński. 3. LZS Kowalewice 18   46:17

Zakończyły się rozgrywki 
Drużyna „Wieża” Postomino 4. „Piast” Sławsko 15   22:25

jesiennej rundy Powiatowej Ligi 
występowała w składzie: Piotr Bury, 5. „Pogoń” Noskowo 13   15:15

Ludowych Zespołów Sportowych 
Dariusz Pikuła (1), Adam Niciński (5), 6. „Derby” Gwiazdowo 9    15:19

2009/2010. W lidze wystartowało 10 
Dominik Gałkowski, Adam Drapała, 7. „Wrzos” Wrześnica 8    12:31

d r u ż y n  z  t e r e n u  P o w i a t u  
Rafał Dura, Łukasz Cichy (1), 8. „Wieża” Postomino 8    20:37

Sławieńskiego, pośród których 2 
Grzegorz Białek, Adrian Jażdżewski 9. „Pobrzeże” Słowino 6    14:30

drużyny reprezentowały Gminę 
(2), Przemysław Jakubik (11), Maciej 10. „Florian” Łącko 4    23:33

Postomino – „Florian” Łącko i „Wieża” 
Jakubik, Maciej Januszewski, Marcin 

Postomino.  Podczas zmagań 
Stopa, Kamil Szlawski, Mariusz Kolejne mecze Powiatowej Ligii 

rozegrano łącznie 45 meczów, 
Olejniczak, Krystian Witkowski, Dawid LZS odbędą się wiosną.

podczas których padło 229 bramek.
Ciesielski.

Drużyna „Flor ian” Łącko, 
Wszystkie mecze jesiennej 

występowała w składzie: Marian 

Zakończenie jesiennej rundy

Ten rajd będący 10 tegoroczną By ła  to  znakomi ta  okaz ja  do 
wyprawą miłośników rowerowych sprawdzenia swoich możliwości 
szaleństw był jednocześnie okazją do kondycyjnych – mówi Stanisława 
dokonania podsumowania sezonu Zawora ze Sławna, uczestniczka 
i naszkicowania przyszłorocznych wszystkich rajdów -  Ale była to też 
zamierzeń, co uczyniono podczas okazja do podziwiania przeuroczych 
słodkiego poczęstunku w świetlicy z a k ą t k ó w  g m i n y  P o s t o m i n o ,   
w Kaninie.  Na trasie rowerzyści byli n a d z w y c z a j n e j  g o ś c i n n o ś c i  
ugoszczeni przez myśliwych z Koła m i e s z k a ń c ó w  i  t a l e n t ó w  
Łowieckiego „Cyranka” (na polanie organizacyjnych. 
n ieopodal  szkó łk i  leśne j  przy  Sza
„betonówce” koło Chudaczewka). – 

Rajd „Jesienny liść”

27 października 2009 r. na rozegrali dwa mecze: w pierwszym w Sławnie, drugie miejsce zajęło 
stadionie w Sławnie odbyły się zremisowali z Malechowem 0 : 0, a w Gimnazjum w Sławsku a trzecie było 
Mistrzostwa Powiatu w Piłce Nożnej drugim nieznacznie ulegli Sławku 2 : 3. Gimnazjum w Malechowie. Nasz 
Chłopców w ramach GIMNAZJADY Ostatecznie drużyna z Gimnazjum powiat na Mistrzostwach Regionu 
2 0 0 9 / 2 0 1 0 .  Z  n a s z e j  g m i n y  w Postominie zajęła V miejsce. będzie reprezentowało Gimnazjum 
uczestniczyła drużyna Gimnazjum W mistrzostwach zwyciężyła Miejskie w Sławnie.
w Postominie w składzie: Jarosław drużyna z Gimnazjum Miejskiego Kazimierz Gąsiorowski
Loba, Szymon Szejna, Patryk 
Jażdżewski, Kamil Prykiel, Krystian 
Bonowicz, Tomasz Kasiński, Bartosz 
Sałata, Błażej Kasica, Kacper 
Zdrzeniecki, Dawid Gronkiewicz, 
Dawid Zębacki, Paweł Kmieciak, Jakub 
Dankowski, Artur Żołopa, Robert 
Czerwiński i Patryk Macuga – opiekun 
Kazimierz Gąsiorowski. Nasi chłopcy 

Gimnazjalna piłka nożna w powiecie  09 października  rozpoczęła  się VI pokonało Chudaczewo 7-4, a Panorama 
Edycja Amatorskiej Halowej Ligi  Piłki Morska uległa aerosol.pl. 0-3.
Nożnej w sezonie 2009/10r r. Osiem Najlepszym strzelcem jest Marcin 
zespołów przystąpiło do rywalizacji o tytuł Opuchlik z Ustki -zdobywca 7 gol  tuż 
Mistrza Ligi i Puchar Prezesa klubu UKS,, przed Krzysztofem Kasińskim (Megawat 
Wieża”.  L iga c ieszy s ię dużym P o s t o m i n o )  i  K o n r a d e m  
zainteresowaniem kibiców jak i  drużyn Karandyszewskim (Megawat Staniewice) 
uczestniczących w rozgrywkach. W lidze, po 6 bramek.
którym  głównym organizatorem jest UKS Spotkania rozgrywane  są w każdy 
,,Wieża'' bierze udział 8 zespołów. piątek w godzinach popołudniowych. 

Rozegrano już V kolejkę spotkań System rozgrywek „każdy z każdym” w  
w której padło  27 goli  i tak Megawat rundzie jesiennej  , oraz wiosenna runda 
Postomino po zaciętym i wyrównanym rewanżowa.  Ostatnia kolejka I rundy 
meczu wygrał z liderem tabeli Champion zostanie rozegrana  04 grudnia.
Us tka  2 -1 .W drug im spo tkan iu   Wszystkich miłośników piłki nożnej 
ubiegłoroczny  mistrz ligi Pruske zapraszamy na halę sportową i prosimy 
Pieńkowo zwyciężyło z  CPSP Ustka 7-3. o głośny lecz kulturalny doping .
W trzeciej odsłonie  Megawat  Staniewice Marek Domżałowicz

Liga Halowa wystartowała

Oni uczestniczyli we wszystkich rajdach

Najpiękniejsze bukiety jesieni
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Nasza gmina po raz  kolejny Pałówko, Pieszcz, Rusinowo, 
uczestn iczy ła  w Europejsk im Wszedzień, Stowarzyszenie „Razem 
Tygodniu Sportu dla Wszystkich. l e p i e j ” ,  S z k o ł a  P o d s t a w o w a   
W ciągu tygodnia (26 maja – 1 w Staniewicach, Zespoły Szkół 
czerwca br.) na terenie naszej gminy w  P i e s z c z u ,  K o r l i n i e  
odnotowano ponad 17 tys. różnych i  Pos tom in ie ,  UKS „Cza rn i ”  
form aktywności rekreacyjno – z Pieszcza, Świetlice Środowiskowe  
sportowej w grach zespołowych i  w Chudaczewie, Królewie, Pieszczu  
poczynaniach  indywidualnych i Staniewicach.
(bieganie, skakanie, gry i zabawy Wyróżn ionym serdeczn ie  
ruchowe). Do akcji włączyły się szkoły, gratulujemy, żywiąc nadzieję, że samorządu, Janusz Bojkowski, wójt 
ośrodki wczasowe, jednostki OSP, w przyszłorocznym XVI Sportowym gminy, wręczył nagrody najbardziej 
stowarzyszenia, sołectwa, świetlice Turnieju Miast i Gmin kolejne sołectwa a k t y w n y m .  O t o  o n i :  O S P  
środowiskowe, kluby sportowe. i organizacje społeczne przyłączą się w Postominie, Ośrodki Wczasowe 
Nagroda w wysokości 4 tys. zł. do tej ze wszech miar udanej zabawy „Arka” i „Barka” w Jarosławcu, 
przeznaczona została na zakup sportowo-rekreacyjnej.Sanatorium „Panorama Morska” 
sp rzę tu  spor towego zgodn ie  Sza w Jarosławcu, sołectwa Kanin, 
z intencjami organizatora. Podczas Kars ino,  Masłowice,  Pałowo,  
listopadowej sesji naszego gminnego 

Rozdano nagrody za aktywność sportową

Już po raz drugi bawiliśmy się troszkę obawialiśmy się reakcji 
wesoło w Świetlicy Środowiskowej Królewian. Zupełnie niesłusznie. W 
w Królewie podczas Halloween. W tym każdym obe jśc iu  dz iec i  by ły  
roku postanowiliśmy świętować serdecznie witane i obdarowywane 
w zachodnim stylu i wyprowadziliśmy słodyczami. Nikomu nie zrobiono 
zabawę do mieszkańców wsi. Najpierw „psikusa”. Datków było tak dużo, że 
dzieci przygotowały stroje, wierszyki postanowiliśmy zakończyć święto 
i koszyki na słodycze. Niektórzy wspólnym biesiadowaniem. Na 
uczestnicy obmyślili „psikusy” z myślą następnych za jęc iach zosta ła 
o tych, którzy nie będą chcieli zorganizowana zabawa taneczna a na 
obdarować ich cukierkami. s t o ł a c h  k r ó l o w a ł y  s m a k o ł y k i  

Gdy ruszaliśmy na spotkanie ofiarowane przez mieszkańców wsi 
z mieszkańcami nie wiedzieliśmy jak i ciasta upieczone przez rodziców. Po 
nasza zabawa będzie odebrana przez raz kolejny Królewianie udowodnili, że 
środowisko. Przecież nie wypływa ona potrafią się bawić i mają poczucie 
z naszej tradycji, a jest zapożyczona humoru.  Brawo!  Dziec iom za 
z kultury amerykańskiej. W niektórych inicjatywę i odwagę. Mieszkańcom 
środowiskach napotyka na opór. Nie Królewa za wspólną zabawę.
dyskutujemy czy słuszny, czy nie, ale Kazimierz Gąsiorowski

Królewskie Halloween
Wszyscy wiemy, jak ważna jest 

profilaktyka, jeśli chodzi o jesienne 
zacho rowan ia  na  g rypę  czy  
p r zez ięb ien ia .  I s t o tnym j es t  
wyrabianie u dzieci nawyków 
zapobiegania chorobom oraz dbałości 
o własne zdrowie. W listopadzie 
w  Ś w i e t l i c y  Ś r o d o w i s k o w e j  
w Pieszczu realizowany był program 
„Wiem, jak żyć zdrowo”. Jednym 
z celów było utrwalenie zasad higieny, 
która jest  bardzo znaczącym 
e l e m e n t e m  w  z a p o b i e g a n i u  
zachorowalności na grypę. Dzieci 
powtarzały również przekazywane 
przez rodziców i wychowawców 
zasady postępowania przy katarze i 
kaszlu. Drugim członem programu 
było poznanie zasad zdrowego 
odżywiania jako „paszportu” do 

kondycję fizyczną na sali. z marchwi i jabłek z cytryną i odrobiną 
nabywania odporności na choroby. 

Wspaniale wypadły zajęcia cukru. Wszyscy zajadali ze smakiem 
Maluchy pracowały w grupach 

warsztatowe pod hasłem „Stawiamy to, co sami przyrządzili. Takie zajęcia 
zgłębiając tajniki  poprawnego 

na witaminki”. Dużą radość sprawiło uczą. Uczą nie tylko zasad zdrowego 
zachowania się podczas posiłków, 

dzieciom samodzielne przygotowanie żywienia. Uczą też współpracy 
średniaki udowadniały, że potrafią 

zdrowych kanapek z sałatą, ogórkiem w  g r u p i e ,  r a d z e n i a  s o b i e  
odróżnić produkty żywnościowe, 

i z pomidorem, dodatkiem wędlinki z trudnościami i są po prostu ciekawe. 
pochodzenia zwierzęcego od tych 

i sera. Pycha. Nie koniec nad tym, bo Na pewno je powtórzymy.
roślinnych. Starszaki zgłębiały wiedzę 

hitem okazała się suróweczka Kazimierz Gąsiorowski
o witaminach i jak zwykle podnosiły 

Stawiamy na witaminki

5 grudnia 2009 r. w Jarosławcu Turystycznej, ul. Nadmorska 28. k lasyf ikacja w 2 kategor iach 
odbędzie się IX Ogólnopolski Bieg 2. IX Ogólnopolsk i  B ieg wiekowych – do 50 lat i pow. 50 lat. ” – 
Mikołajkowy Intermarche „Powitanie Mikołajkowy „Powitanie Zimy 2009”  – Jarosławiec – start przy Punkcie 
Zimy 2009”. Zgodnie z zapowiedziami 6.000 m kobiet i mężczyzn bez I n f o r m a c j i  Tu r y s t y c z n e j ,  u l .  
swoją obecność na biegu potwierdzili podziału na kategorie wiekowe ” – Nadmorska 28.
goście honorowi: Bogusław Mamiński, Jarosławiec – start przy Punkcie Zapisy - sala gimnastyczna 
Barbara Madejczyk, Kazimierz Adach, I n f o r m a c j i  Tu r y s t y c z n e j ,  u l .  Zespołu Szkół w Jarosławcu – w dniu 
Bogumiła Olechnowicz, Jan Dydak Nadmorska 28. zawodów, od godz. 9.00
i Jan Huruk. Zapisy - sala gimnastyczna Po zawodach planowane jest 

W dniu zawodów odbędą się: Zespołu Szkół w Jarosławcu – w dniu oficjalne zakończenie Nordic Walking 
1. B i e g i  m ł o d z i e ż o w e  zawodów, od godz. 9.00 sezonu 2009.

„Powitanie zimy 2009” – Jarosławiec – 3. Marszobieg Nordic Walking 
start  przy Punkcie Informacj i  – 3600 m kobiet i mężczyzn, 

Bieg Mikołajkowy

6 grudnia - mikołajki
Mikołajki - zeświecczona nazwa dnia Świętego Mikołaja 

obchodzonego 6 grudnia. Obchodzona na cześć świętego 
biskupa Mikołaja z Miry.

W dniu tym Święty Mikołaj przynosi dzieciom prezenty. 



KUPON 12/2009

.............................................................................

.............................................................................
(imię, nazwisko, adres)

Litery z kratek ponumerowanych Za prawidłowe rozwiązanie krzyżówki 
w dolnym prawym rogu, ułożone od 1 do 14, z nr 10/2009 nagrody wylosowali: 
utworzą rozwiązanie krzyżówki, które należy, 1.  Cezary Machelski, Postomino
wypełniając kupon, nadesłać na adres redakcji 2.  Kinga Bryl, Chudaczewo
do końca września. Czekają atrakcyjne 3.  Tomasz Osowski, Postomino
nagrody. Fundator:

Gratulujemy. 
Urząd Gminy Postomino Nagrody do odebrania w Urzędzie Gminy 

Postomino 30 (pokój nr 25). Wpłynęło  31  prawidłowych 
76-113 Postomino rozwiązań. Hasło brzmiało:

 “Agromor zboże, pasza, nawozy”

Krzyżówka
Krzyżówka

Krzyżówka

SZEPT można znaleźć Druk: Napisz artykuł:
również w internecie pod Media Regionalne    Wszelkie materiały, artykuły prosimy 

Drukarnia Koszalinadresem: nadsyłać w formie elektronicznej na adres 
ul. Słowiańska 3a, e-mail: admin@postomino.pl
75-503 Koszalin

tel.: (094) 340 35 98   Redakcja nie odpowiada za treść ogłoszeń, Wydawca:
zastrzega sobie prawo do zmiany tytułów 

Urząd Gminy w Postominie
o raz  p rze redagowań  nades łanych  Redaguje zespół: Postomino 30
materiałów. - Kazimierz Gąsiorowskitel.: (059) 810 85 93

 - Piotr Grzejszczakemail: ug@postomino.pl
  Egzemplarz bezpłatny - Zdzisław Ludwikowski

Nakład 1500 egz. - Teresa Rysztak
Redakcja:  - Marian Sobolewski

Urząd Gminy w Postominie  - Andrzej Ugorski
Referat Sportu, Kultury, Turystyki i Promocji  - Grzegorz Żrodowski

76-113 Postomino 30  - Sławoj Zawada (redaktor naczelny)
tel.: (059) 846-44-42  - Jerry (skład komputerowy)                
email: admin@postomino.pl

www.postomino.pl/szept/

Reklama:
W sprawie reklam i ogłoszeń prosimy 

dzwonić (059) 846 44 66 lub pisać na adres: 
admin@postomino.pl

 15Miesięcznik Gminy Postomino 2009 grudzieńPostomino

Szept
Postomina

o
d

d
a

n
o

 d
o

 d
ru

ku
 d

n
ia

: 
3

0
.1

1
.2

0
0

9

Wywóz nieczystości

1) U p r z e j m i e  i n f o r m u j e m y,  ż e  z g o d n i e  
z regulaminem utrzymania czystości i porządku na terenie 
gminy Postomino "... pojemniki na odpady należy ustawiać 
w miejscu wyodrębnionym, dostępnym dla pracowników 
podmiotu uprawnionego, bez konieczności otwierania 
wejścia na teren nieruchomości lub, gdy takiej możliwości nie 
ma, należy wystawiać je w dniu odbioru, zgodnie 
z harmonogramem, na chodnik lub ulicę przed wejściem na 
teren nieruchomości..."

2) Odbiór nieczystości rozpoczynamy o godz. 8:00 
i przed tą godziną należy wystawiać pojemniki 
z nieczystościami.

Agencja Mienia Gminnego

 i Spraw Publicznych w Postominie
tel./fax: (059) 810-92-52

Poziomo Pionowo

  1. warzywo z głąbem   1. portowy urząd administracyjny
  5. nocny ptak   2. taniec lub marka samochodu
  7. leśny kuzyn świni   3. przyrząd matematyczny
  8. sweter wkładany przez głowę   4. miejsce zamieszkania
  9. tatarski obóz wojskowy   5. twarda, naturalna część żółwia
10. dodatek do ginu   6. lejce, cugle
11. myśliwska broń palna 12. gest, omen lub drogowy
15. obszar leżący na wysokości 13. filolog rosyjski
      od 0 do 300 m. n.p.m. 14. najmniejsza cząstka filmu
17. przyjaciel Portosa i Atosa 16. owady, wszy, pluskwy, pchły
19. wygolone kółko na głowie duchownego 18. tysiąc milionów
22. jeden z pięciu na dłoni 20. trzęsące się drzewo
23. drapieżnik z rodziny psowatych 21. rzeka w Rosji, lewy dopływ rzeki Terek
24. odległość 22. mit. gr. syn Perieresa, mąż Olympii
25. zespół trzech muzyków
26. cięgi, chłosta
27. skuwka, nakładka, mufa

Ogłoszenia

PRYWATNE OGNISKO MUZYCZNE W POSTOMINIE

mgr sztuki Marian Lupa

Nauka gry na instrumentach dla dzieci, młodzieży 
i dorosłych. Na koniec roku szkolnego uczniowie 

trzymują świadectwa.
tel.: (059) 810-85-62

Naszej koleżance Janinie Łyczko 
wyrazy współczucia z powodu 

śmierci Dziadka składają koleżanki 
z GOPS Postomino.

Skupuję starocie

tel.: 

885-467-315

Serdecznie dziękuję Pani Katarzynie Banasik - 
pracownikowi Urzędu Gminy w Postominie za rzeczową 
i fachową pomoc w przygotowaniu wniosku, który umożliwił 
pozyskanie nowego sprzętu sportowego dla klubu “UKS 
WIEŻA” w Postominie.

trener Maciej Pominkiewicz

Serdeczne podziękowanie za wsparcie, 
pomoc i udział w ostatniej drodze 

mojego męża i ojca śp. Jana Gebali oraz 
wszystkim znajomym oraz sąsiadom 

składa Bożena wraz z całą rodziną.

Serdeczne podziękowania dla 
Agencji Mienia Gminnego i Spraw 
Publicznych w Postominie za 
bezpłatny transport i pomoc przy 
przeprowadzce składają osoby 
niepełnosprawne i ich rodzice. 

“Nasza Przyszłość”

Stowarzyszenie Na Rzecz Pomocy 
Rodzinom Wiejskim “Nasza Przyszłość” 
w Postominie składa serdeczne 
podziękowanie Panu Prezesowi Gminnej 
Spółdzielni Samopomoc Chłopska 
Z d z i s ł a w o w i  S i k o r s k i e m u  z a  
udos tępn ien ie  pomieszczeń do  
przechowania mebli i wyposażenia (na 
czas remontu naszej siedziby).

prezes Krystyna Bartkowska

MIEJSCOWOŚCI

PONIEDZIAŁEK
Dzierżęcin, Karsino, Kanin, 

Masłowice, Ronino, 
Chudaczewo, Pieńkowo

WTOREK
Pieńkówko, Kłośnik, Chudaczewko, 
Mazów, Wilkowice, Staniewice, Tyń, 
Nosalin, Pałówko, Pałowo, Pieszcz

ŚRODA
Górsko, Korlino, Królewo, 

Marszewo, Postomino, Złakowo

CZWARTEK
Bylica, Jezierzany,

Naćmierz, Rusinowo
 Łącko, 

PIĄTEK
Wszędzień, Jarosławiec

GRUDZIEŃ
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Kiedy rok temu powstawał 
projekt Pogotowia Przedszkolnego, 
w gminie Postomino zaczynało się 
d o p i e r o  t w o r z y ć  s p o ł e c z n e  
przedszkole w Korlinie, więc pomysł, 
by zaistniały dodatkowe miejsca 
p r z e d s z k o l n e ,  b y ł  s t r z a ł e m  
w dziesiątkę.

Stowarzyszenie na rzecz 
rozwoju i aktywności Pienkowo – 
P i e ń k ó w k o  „ R a z e m  l e p i e j ”  
w Pieńkowie wykorzystało szansę 
i zapotrzebowanie na lokalnym rynku. 
Pojawiła się możliwość pozyskania 
finansów z PPWOW i tak oto od maja 
do października trwała realizacja 
programu oswajania przedszkola.

Zajęcia były prowadzone – 
dzięki uprzejmości dyrekcji Zespołu 
S z k ó ł  w  P o s t o m i n i e  –  Grygorcewicz, a projekt opracowała i babcię w kółku, a sama była 
w pomieszczeniach odpowiednich dla i koordynowała Teresa Rysztak. nauczycielką. Dzięki tym spotkaniom 
małych dzieci. Spotkania odbywały się Dzieci chętnie uczęszczały na stała się bardziej otwarta, chętnie 
dwa razy w tygodniu po dwie godziny zajęcia. Zapisało się 18 dzieci, w tym opowiadała i starała się dokładniej 
(a więc nie było dużego stresu dwoje wymagających specjalnej malować kolorowanki”. Dzieci również 
z powodu rozstania z mamą) troski. Można powiedzieć, że było to wypełniały ankietę ewaluacyjną 
i  p r o w a d z o n e  b y ł y  p r z e z  przedszkole integracyjne. i wszystkim zajęciom wystawiły 
wykwalifikowaną kadrę, czyli p. Hannę P o d c z a s  s p o t k a n i a  przedszkolną ocenę – uśmiechnięte 
M a t u s z c z a k  i  K a t a r z y n ę  p o ż e g n a l n e g o  słoneczko. 

jedna z mam tak To wspaniała recenzja zajęć 
przedstawiła swoje i teraz, kiedy w naszej gminie 
r e f l e k s j e  funkcjonują już 4 punkty przedszkolne 
o  p r z e d s z k o l u :  o 5 godzinnym czasie pracy, jest 
„Mo je  córeczka  nadzieja na to, że maluszki będą 
czeka na kontakt o d p o w i e d n i o  „ o s w o j o n e ”  
z  k o l e ż a n k a m i  i przygotowane do zajęć szkolnych. 
i nauczycielkami. W Ostatnie zajęcia bardzo przerzedziła 
czasie zajęć uczyła panująca epidemia ospy i grypy, więc 
s ię  w ie rszyków jeszcze w ramach gratyfikacji dzieci 
i piosenek, a później wyjadą w listopadzie na spektakl do 
w domu chętnie je Teatru Lalek.  
śpiewała. Często Teresa Rysztak
s a d z a ł a  m n i e  

Wiejskie Pogotowie Przedszkolne zamknięte

Otrzymanie pierwszego dowodu 
osobistego to jedna z ważniejszych 
chwil  w naszym życiu. Wraz 
z otrzymaniem niewielkiego kartonika 
wkraczamy w świat dorosłości, 
w świat nowych praw i nowych 
obowiązków. Prezes stowarzyszenia 
„Razem lepiej” z Pieńkowa Teresa 
Rysztak, wspólnie z wójtem gminy 
Januszem Bojkowski oraz z-cą 
kierownika USC Barbarą Nadolską 
opracowała scenariusz uroczystości 
wręczenia dowodów osobistych 
młodym osiemnastolatkom.

- Zazwyczaj młodzi ludzie 
spieszą się – mówi B. Nadolska – 
kiedy proszę, aby chwilkę poczekali. 
Zapraszam wówczas kogoś z władz, 
aby wręczyli młodzieży piękną teczkę 
z miłym listem i czekoladą, która ma 
osłodzić rozstanie z beztroskim 
okresem nastolatków.

- Z wielką przyjemnością 
wręczam młodym ludziom ten 
symboliczny prezent od samorządu – 
mówi Janusz Bojkowski. Nie zawsze 
pozwalają mi na to obowiązki 
i wówczas w moim imieniu wręcza 
albo wicewójt Adam Drapała, albo  
sekretarz Marzanna Kołodziej.

Młodzi ludzie są zdziwieni, mile 
zaskoczeni: - O czekolada, ale fajnie. 
Dziękuję. To najczęstsza reakcja 
osiemnastolatków.

List, który otrzymują młodzi 
ludzie, jest miłą pamiątką faktu 
nabycia pełnych praw obywatelskich. wybór”. samorządowych ,  nab ie ra  on  
Taką formę zaproponowała Teresa Prezentujemy treść tego listu, bo głębszego znaczenia .
Rysztak w ramach prowadzonej przez w  o b l i c z u  z b l i ż a j ą c y c h  s i ę  (ryt.)
stowarzyszenie akcji „Masz głos/Masz nieuchronnnie nowych wyborów 

Czekoladowe powitanie dorosłości

Skończył się szósty miesiąc s e n i o r k i  p o d c z a s  s p o t k a n i a  
działalności Klubu Aktywnego Seniora z kosmetyczką Iwoną Siernicką ze 
realizowanego z finansów PPWOW, Sławna, w trakcie którego nagrywana 
opracowanego i prowadzonego przez była audycja przez dziennikarkę Radia 
Stowarzyszenie na rzecz rozwoju Koszalin.
i aktywności Pienkowo – Pienkówko Panie wysłuchały prelekcji na 
„Razem lepiej” w Pieńkowie. t e m a t  d b a n i a  o  u r o d ę  o r a z  

W październiku kobiety zadbały o specyf ikach kosmetycznych 
wreszcie o swój wizerunek. Ciekawym przewidzianych dla skóry dojrzałej, 
doświadczeniem był pobyt w Aqua a następnie pani Iwonka zaprosiła 
Parku w Darłówku. Ileż radości chętne panie,  by skorzysta ły  
i entuzjazmu wywołało wspólne z  z a b i e g ó w  p i e l ę g n a c y j n o -
korzystanie z jaccuzi, pokonanie upiększających podczas spotkania.

rwącej rzeki czy zabawy pod biczami Pani Helena, która pierwszy raz 
szkockimi. Trzeba było zobaczyć, jak była na fotelu kosmetycznym, nie 
woda rozbryzgała się w basenie, kiedy mogła się nachwalić i napatrzeć, jak 
trzy gracje, pokonując lęk przed kilka fachowych działań może 
nieznanym, zsunęły się ze zjeżdżalni. podkreślić Jej naturalne piękno. 
Jakie one były w tym momencie piękne Działalność pani Iwonki wzbudziła 
i młode. duże zainteresowanie, szczególnie że 

Kto nie mógł – lub nie chciał – oprócz dbania o twarz polecała 
z różnych przyczyn skorzystać specjalistyczne usługi dbania o stopy, 
z basenów, mógł spróbować swych sił pękające pięty czy wrastające 
na kręgielni lub pójść na spacer po paznokcie. To było bardzo pouczające 
Darłówku. spotkanie; na koniec panie otrzymały 

Po zakończeniu zajęć seniorzy t o r e b k i  z  p r ó b k a m i  r ó ż n y c h  
wracali pełni radości i niedosytu, kosmetyków.
z zapewnieniem, że wrócą jeszcze do Pozostałe spotkania seniorzy 
Parku Wodnego. spędzil i  na próbach spektaklu 

- Mieszkam tak blisko i słyszę z a p r e z e n t o w a n e g o  p o d c z a s  
często, że moje wnuki korzystają Ś w i a t o w e g o  D n i a  S e n i o r a ,  
z wyjazdów organizowanych przez organizowanego w niedzielę 22 
szkołę, ale ja nie wiedziałam, że tak listopada. W balu uczestniczyli też 
wspaniale można się tu zmęczyć – osoby zaproszone oraz niezrzeszone. 
powiedziała Marylka Zdrzeniecka, Program był niezwykle ciekawy: 
która musiała przejść chrzest wodny wspaniała muzyka, konkursy, nagrody, 
(podobnie jak i kilka innych osób), prezentacje oraz ŚMIECHOTERAPIA. 
ponieważ były pierwszy raz w Aqua Gośćmi honorowymi były dzieci 
Parku. uczestniczące w Wiejskim Pogotowiu 

- To zmęczenie jest zupełnie inne P r z e d s z k o l n y m  o r a z  o s o b y  
niż to codzienne,  wynikające zaangażowane w realizację akcji 
z pośpiechu, stresu, kłopotów. Tutaj „Masz Głos/ Masz Wybór”, ponieważ 
śmiałyśmy się, dokazywałyśmy była to również Gala Projektów 
w wodzie jak dzieci, zupełnie inaczej Stowarzyszenia „Razem Lepiej” 
s p ę d z i ł y ś m y  p o p o ł u d n i e  –  z Pieńkowa.  
dopowiadały inne panie. Teresa Rysztak

Nieco inne wrażenia przeżyły 

Klub Seniora dba o siebie


